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Škoda, že nejsem slavná! 

Oslovovali by mě redaktoři a lidé, kteří se vyloženě zabývají psaním vzpomínek. Je to pro ně 

rutinní záležitost. Dotyčná slavná osobnost jen mluví a mluví a oni už vědí, jak s tím naložit.  

Já si psala pro radost, a člověk prý má dělat věci, které ho baví a pro které je zapálený. 

Zpříjemňuje si tím život a drží ho to nad vodou. Nyní už je tedy hotovo - a hotovo! 

Tyto vzpomínky na léta dětství věnuji svým dvěma sourozencům, se kterými jsem dětství 

prožívala, svému manželovi, svým dětem, jejich partnerům, jejich dětem a další a další 

generaci. 

Libuše Münsterová-Benešová 
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Úvodem 

lověk nosí v hlavě tolik věcí! 

 Někdy užitečných, občas zbytečných...stane se, že myšlenka uteče dříve, než ji 

vyslovím. Dlouze vzpomínám, co jsem dělala minulý týden, píši si poznámky, co mě čeká, co 

jsem komu slíbila a co musím udělat. 

 Co ale nemusím dlouze lovit v paměti, jsou vzpomínky na léta minulá. Stejně je to fuška! V 

hlavě to je, chce to ven, ale jak tomu dát tu správnou podobu, aby se to vůbec dalo číst? 

 Za léta svého žití jsem se dopracovala k názoru (a několik mých známých je toho důkazem), 

že jaké prožiješ dětství, takový jsi. Pokud je někdo právoplatným členem rodiny, která 

funguje bez nějakých větších problémů, dítě v ní má citové zázemí a ví, že tam najde útočiště, 

je hrdé na své jméno, rodiče, sourozence a příbuzné- nemůže z něj vyrůstat sobecký, 

bezohledný a frustrovaný člověk. Rodina mu dává sebevědomí, odvahu a vážnost v sama 

sebe. Když vidím nějaké týrané dítě, je mi nesmírně smutno, protože ty šrámy na duši mu 

zůstanou po celý život.  

Chci psát a vzpomínat na své dětství. Byla to doba po válce a atmosféra ne příliš ideální. Ale 

je vůbec někdy ideální? 

 Myslím na to, v které době bych se asi chtěla narodit. Ať hledám v dějinách období, kde by 

se mi líbilo, žádné takové nenajdu. Vždy bych se ocitla v době války, před anebo po ní, v 

době hospodářských krizí a utiskovaných žen. Takže suma sumárum – každý se narodí 

v nějaké době, do nějaké rodiny, a tak to je. Člověk je stejně ale tvor nevděčný! Štěstí a 

pohodu bere občas jako samozřejmost.  

Naši rodiče měli moc a moc problémů, ale nějak to uměli před námi tajit a to bylo dobře. 

Věřili jsme, že je na světě krásně, většina lidí je hodných a ti zlí jsou někde moc daleko.  

I válka a bída je daleko a nás se netýká. Někdo namítne, že lépe je být připraven na nástrahy 

života, ale to není nikdo a nikdy. 

Návrat do dětství je pro mě otázka okamžiku. Zavřu oči a jsem tam. Píši hlavně pro sebe a své 

blízké, ostatní by se nudili, protože by v tom neviděli nic nevšedního, jen naprosto obyčejné 

věci. 

Na závěr úvodu bych chtěla nějaké moudro nebo něco moc chytrého vyslovit, ale ono by to 

vyznělo možná jako klišé.  

Štěstí má mnoho podob a člověk ani neví, že je vlastně prožívá; až s odstupem času zjistí, že 

tomu tak bylo. Tak to jsem právě vymyslela já. 

Stáří má ale bohužel také jednu vlastnost-když vzpomíná, může to působit občas téměř 

pateticky a kýčovitě. 

To bych tedy opravdu nechtěla, a když to tak někdy vyzní, nechť mi to čtenář odpustí. 

 

 

 

 

Č 
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DRNOVICE 

aždý prý nosí v sobě kousíček země na této planetě, ke kterému má hluboký vztah a 

kam se jednou dříve, nebo později rád vrátí. V Drnovicích jsem se nenarodila, ale 

prožila dětství.  

Vesnice jako spousta jiných, nijak se nelišila, nevynikala, prostě byla.  

Když tam dnes přijedeme, přece jen ještě potkáme spolužáka nebo někoho, kdo nás zná, 

projdeme se po celé vesnici a neustále říkáme: “Pamatuješ si ? Vzpomínáš si?.... a tady bylo 

to a to, a už to není“. 

Tak tedy bylo nebylo. 

Drnovice. Tečka na mapě. Chyba! Asi je to chyba. Mělo tam být malé letadélko. Takový tvar 

Drnovice mají. Když jsme vystoupili na kopec Ján od Lysic, letadlo jsme měli pod sebou a 

říkali si, v jaké části kdo bydlí. Vrtule byla kostel a na druhé straně u lesa - ocas. My bydleli 

v pravém křídle. Nepůjdu daleko do historie Drnovic. Před válkou patřily lysickému hraběti 

Dubskému i s továrnou na hřebíky, tvrzí a statkem. 

                                         

Jdu rovnou do konce čtyřicátých let, kdy jsem se začala 

batolit na zahradě našeho domu a objevovala okolí.  

Poválečná euforie a krátký dvouletý běh demokracie; 

komunistický puč v čele s Gottwaldem, kolektivizace 

vesnice a soudní procesy. Americký Marshallův plán 

evropské obnovy, my ale vzhlížíme k SSSR, který je náš 

vzor.  

Varšavská smlouva-obranný blok východních států, studená válka.  

USA- první jaderná ponorka, v SSSR vyplul ledoborec Lenin. Korejská válka/MASH/. První 

barevné vysílání televize (u nás o dvacet let později). 

V Anglii nastupuje na trůn královna Alžběta, firma Deutsch Gramofon uvádí na trh první 

dlouhohrající desku. Je objevena vakcína proti obrně a uskutečněny první pokusy 

s antikoncepcí. Na Kubě vítězí Fidel Castro a SSSR vysílá do vesmíru první umělou družici 

Sputnik.  

Oskara získává film Most přes řeku Kwai a nejúspěšnější divácký film v USA je Někdo to rád 

horké s Marilyn Monroe. Startuje kariéra Elvise Presleyho-krále rokenrolu. Módnímu světu 

vládne Dior se svými pouzdrovými šaty, pelerínami a zabalovacími kabátky. Pánové si libují 

v úzkých kalhotách, v botách s vysokou podrážkou zvaných maďary, v košili švédka a účesu 

na Emana. V USA se poprvé objevila panenka Barbie. U nás zpívá Rudolf Cortéz velký hit 

Kristýnka a Karel Vlach se svým orchestrem dělají výborný džez.  

Emil Zátopek sbírá jednu zlatou medaili za druhou. 

Já ale nemám o tom všem ani potuchy a k životu mi stačí jen ty Drnovice.  

 

Se světem byly spojeny silnicí, která vede od Kunštátu na Lysice, druhá trasa do Voděrad, 

přes státní silnici do Skalice na vlak a dále do Boskovic, což bylo tenkrát okresní město. 

Jezdilo se tam na úřady, studovat střední školy nebo do okresní nemocnice. Tenkrát měli 

K 
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v Drnovicích osobní auto jen asi tři lidé, a z toho tedy vyplývá, jaký asi byl provoz. Opravdu 

minimální. Byly to jen náklaďáky, dodávky nějakých podniků a pak autobusy.  

Ty byly kapitola sama pro sebe. Již brzy jako dítě jsem věděla, že před osmou ráno jede 

autobus Polička i to, který řidič právě řídí. Znali jsme je všechny jménem. Další autobusy 

byly Olešničák, Lysičák nebo Kozárov. Zastávka od našeho domu nebyla daleko, a tak jsem 

ještě u branky dojídala snídani a v dáli vyhlížela autobus. Silnice byly prašné a jejich pozdější 

asfaltování jsem moc prožívala a sledovala každý krok. Nejprve se navezl štěrk, který se 

rozházel po celé silnici a parním válcem převálcoval. Teprve potom se nějakým zvláštním 

způsobem nastříkával asfalt. Zírali jsme na to s velkým zaujetím a to také proto, že mizelo 

období našich her na prašné silnici. Jako bychom tušili, že pak už přijde jedno auto za druhým 

a všemu je konec. 

ŽLEB, KUZINA, BRÁNA, DĚDINA. To jsou názvy části Drnovic, které vznikly tak nějak 

časem, aby se lidé dobře orientovali. 

 Dědina vlastně byla náves- uprostřed rybník s tvrzí, jediný obchod, kterému se říkalo Včela a 

později Jednota, kulturní dům, škola, Miholova hospoda a na kopečku kostel Svaté Trojice. 

Brána, to byla taková jen jedna ulice, která končila v polích a polní cestou se dalo dojít až do 

Lysic. Snad tam opravdu stála někdy nějaká brána a přijíždělo se koňmo do dědiny. 

Nejzajímavější budovou v této části byla sokolovna, ale o tom až později.  

Kuzina byla trochu větší, rozházené domky kolem potoka, mlýn, a název snad proto, že tam 

chovali kozy? 

No a náš milovaný Žleb. Tam jsme bydleli my. Ve stráni pár vilek, Vichtovo hrnčířství, vila 

Madame de Knnop, rozcestí, fotbalové hřiště, Štěpánkovo zahradnictví a jeden domek vedle 

druhého; ty vzhlížely zepředu do ulice a dozadu přes dvorky k potoku do Třešní, kde byl náš 

ráj. Na rozhraní Žlebu a Dědiny stála továrna na záclony a krajky.  

K ní patřil dům pro zaměstnance, kde bydlelo také několik mých spolužáků. Hodně žen bylo 

tzv. v domácnosti, ale ve skutečnosti pracovaly pro továrnu tím, že doma „vytahovaly“ 

krajky. 

Drnovice jsou obklopeny nádhernými lesy. Žili jsme tedy ve zdravém prostředí; téměř žádný 

průmysl, malý provoz na silnicích, hodně pohybu v létě i v zimě, jedli jsme střídmě, sladkosti 

byly za odměnu a radost nám dokázaly udělat úplné maličkosti. 

Vida- dobrý základ pro život! 
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O MAMINCE 

apsat o mamince je těžké i pro ty, kdo psát dovedou. Maminka je vždy určitá a určitelná. 

A má nebo měl ji každý! Prý je to jediná z mála sociálních spravedlností.  

 Po úmrtí svého bratříčka Jiříčka jsem byla chtěné a očekávané dítě. Brala jsem to jako 

normální věc, když jsem dávala kytičku na jeho hrob. Dnes se dovedu vžít do pocitů svých 

rodičů, kteří o půlročního syna přišli. Tatínkovi prý nad hrobem padaly slzy jako hrachy. Já 

sama jsem ho viděla plakat jen jednou, když přišel se zprávou o smrti naší maminky. 

Vraťme se ale na začátek. 

Tedy naše maminka- křtěná Jarmila Marcelína, pro všechny však Jarka. Jednou, když jsme 

četli Babičku od Boženy Němcové, si jen tak povzdechla a řekla: „Kdybych to uměla, napsala 

bych taky o své babičce Klonové, která mě vychovala.“ 

 Ano, strávila dětství u babičky. Na velkém drnovickém statku s babičkou Julií a strýcem 

Josefem, svobodným synem babičky, kde bylo sice hodně práce, ale dobré živobytí. Byla tam 

od svých dvou let z důvodu, že doma u rodičů měli málo místa a rodily se další děti. Byly to 

její sestry Jitka, Anežka a strýc Luboš. Kuchyně tam sloužila současně jako krejčovská dílna, 

kde její otec, vyučený krejčí, pracoval.  

Nedovedu si vůbec představit pocity dvouletého dítěte odtrženého od svých rodičů. Jaruška se 

měla u babičky a strýce na statku dobře a časem se pro ni stala nejbližší osobou spíše babička 

Julie, než vlastní matka.  

Později mi říkávala, že už pak nikdy nenašla ke své matce ten správný vztah. Když si za 

nějakou dobu její rodiče postavili na poli Klonových dům a vrátili se s celou rodinou do 

Drnovic, chodila ji navštěvovat, všemožně jí pomáhala, ale babička, která ji vychovala, jí byla 

daleko bližší. 

 Naše maminka měla jen základní vzdělání, ale od přírody byla inteligentní, vnímavá a velice, 

velice společenská. Měla ráda lidi, což už v dnešní době nebývá moc zvykem. 

Po ukončení základní školy začala pomáhat na statku. Tenkrát se moc nenosilo nějaké 

vzdělání u dívek, a tak tedy nevím kdo rozhodl, že těsně před válkou odešla pracovat do 

Zlína. O těch krásných časech mi pak často vyprávěla. Byla nadšená panem Baťou, co 

všechno dělal pro své zaměstnance. Museli sice tvrdě pracovat; na páse vyráběli boty baťovky, 

ale ten život mladé nezadané holky v pokrokovém, předválečném městě Zlín se jí moc líbil. 

Mladé moderní ženy!  Mám z té doby několik fotografií a muselo to být pro ni opravdu krásné 

období. Nedávno jsem viděla v televizi pořad „Hledání ztraceného času“ s Karlem 

Čáslavským. Byl to propagační týdeník z let třicátých o nové podobě Zlína a životě Baťových 

zaměstnanců. Bláhově jsem hledala v davu maminku, které bylo tenkrát asi devatenáct let. 

Všechno ale jednou končí, ona se vrací domů k babičce a přemýšlí co dál. 

 Začíná druhá světová válka. 

No a v té době přichází na scénu náš tatínek.  

Hezký, černovlasý, světaznalý mladý muž, vracející se právě z Německa, kde několik let 

pracoval a naučil se výborně hovořit německy. V Drnovicích začíná rozjíždět podnikání, 

malování na látkách a hledá nové zaměstnance. Musí ovšem také někde bydlet. A ejhle!  

N 
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Na statku u Klonů mají jednu místnost volnou.  

Co to asi udělalo se dvěma mladými lidmi žijícími pod jednou střechou? Maminka mu nosila 

večeře; on tam trochu pomáhal, a tak vím, že když jednou vezli vozík plný sena, byli unaveni 

a odpočívali v polích, požádal ji tatínek o ruku. 

 Ono bylo tenkrát více děvčat, která měla o něho zájem. Naše maminka však byla chytrá a asi 

znala ženskou taktiku.  

Příliš mu nenadbíhala, nevnucovala se, uměla se červenat, a tím si ho získala. Ne jako slečna 

Slávka, která za ním běhala, předváděla se a pak zůstala svobodná. Byla ale výborná 

švadlena, měla vkus, neměla děti a hrála dobře divadlo.  

Rodiče se vzali v roce 1943. To byla ještě válka. Tatínek se brzy zapojil do dění na dědině, 

hrál fotbal a bojoval v sokolovně na turnajích ve stolním tenise. 

Když nám maminka vyprávěla následující příhodu, brali jsme to jako velké dobrodružství.  

Někdo buší na vrata statku. Maminka jde otevřít a ptá se: „ Kdo je tam?“  Ozývá se nějaké 

mručení. Myslela si, že se vrací tatínek od kamarádů, trochu něco popili a teď si dělá legraci. 

 Když otevřela, vřítili se dovnitř ozbrojení ruští vojáci, partyzáni, kteří chtěli jídlo a nocleh.  

Dostali místo ve stodole na seně, odkud měli dobrou únikovou cestu zahradou do polí. 

Ale co čert nechtěl!  Ten večer přijeli do dědiny i němečtí vojáci a ubytovali se na největším 

statku, tedy „Na Klonovém“.  Pro ty se rychle 

musela vyklidit ložnice a okamžitě se smažily 

řízky. Dnes se tomu můžeme smát, ale naši 

tehdy zcela jistě zažili hodně strachu a za 

určitých okolností by jim šlo i o život.  

Já ve své fantazii jsem se domýšlela, jak se 

německý a ruský voják sejdou v noci rozespalí 

u hnoje za účelem jisté činnosti. To by bylo 

překvapení! Tasili by zbraň? 

 Dopadlo to dobře. K ránu Rusové zmizeli 

v polích a Němci neměli ani potuchy o 

nepříteli v zádech. 

Po skončení války, kdy už rodiče měli svoje bydlení, firmu, která prosperovala, vypadalo to, 

že se život dostává do normálních kolejí. 

 Za rok a půl po smrti Jiříčka jsem měla přijít na svět já. Nic neponechali náhodě a maminka 

odjela do Prahy k tatínkově sestře. Tam přečkala poslední dny těhotenství a začátkem ledna, 

půl roku po válce jsem se narodila já. Myslím, že i šestinedělí jsme tam prožily.  

Byla jsem pokřtěna Vltavou v krásném pražském kostele a v rodném listě a občanském 

průkazu mám navždy zapsáno místo narození PRAHA. 

Maminka dost často vyprávěla, jak jsme se pak vracely domů na Moravu. Rychlík byl 

nevytopený, okna zalepená tvrdým papírem „popundeklem“, protože je ještě nestačili zasklít 

po leteckých náletech. Tenkrát cesta rychlíkem Praha – Skalice nad Svitavou trvala asi tak pět 

hodin. 

 Já si to sice nepamatuji, ale byla jsem tam- a měla hlad!  
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Maminka se hrozně styděla, a přesto musela v tom narvaném kupé kojit. 

No, přežila jsem. 

 

O TATÍNKOVI  

 

emřel ve svých osmdesáti sedmi.  Co jsme mu mohli všichni závidět, byla jeho energie a 

životní elán i v posledních létech. Stále cestoval, učil němčinu, naučil se pracovat 

s počítačem, díval se dopředu, plánoval, a hlavně- se nechtěl stýkat se starými lidmi a 

povídat si o nemocech. Pohyboval se ve společnosti podstatně mladších a ti ho zřejmě nabíjeli 

energií. 

Posuňme se ale zpět na začátek dvacátého století, do roku 1917, kdy se narodil. Ve světě 

zuřila první světová válka. Jeho matka byla již postarší rodička, třicetidevítiletá  a své 

poslední dítě moc milovala. Otec, který se pak vrátil z fronty, asi také, ale neuměl to příliš dát 

najevo, byl zahleděný sám do sebe, a ani si dítěte moc nevšímal. Nedávno jsem četla 

zajímavý román anglického spisovatele Sebastiana Faulkese a byla jsem naprosto zděšena. 

Popisuje tam detaily zákopové války tak působivě a přesvědčivě, že z toho až mrazí. 

  Tatínek se mi později svěřil, že trpěl otcovým nezájmem, ale jak se říká: „ Všechno zlé je 

pro něco dobré.“ Naučil se brzy být samostatným a spoléhat jen sám na sebe. 

 Ve škole byl výborný žák a všechno mu šlo dobře. Jednou dostali za úkol napsat, jak bude 

vypadat Svitávka, kde bydleli, v roce 2000. 

 To bylo v době jeho školní docházky tak něco strašně vzdáleného! Navymýšlel si prý spoustu 

věcí, popustil uzdu fantazii jako Jules Verne, a když opravdu ten rok přišel a on se toho ještě 

dožil, nic tak převratného se zase nestalo.  Dost věcí bylo stejných jako tehdy.  

Po skončení 1. světové války se začal tvořit samostatný československý demokratický stát a 

nikoho by ani ve snu nenapadlo, že za dvacet let přijde další světová válka a bude ještě horší. 

No, ale my jsme zatím mezi válkami a doba byla zajímavá.  

T. G. Masaryka všichni milovali a věřili, že bude dobře. Tatínek odchází ve svých patnácti 

letech do Blanska, do čtvrté měšťanky. Bydlí u své sestry Berty, která si společně se svým 

manželem postavila dům na Havlíčkově ulici. Čtvrtá měšťanka, to už bylo něco jako maturita 

a dalo se s tímto vzděláním pracovat i někde v kanceláři. 

On ale chce něco více a sbírá zkušenosti v obchodním oddělení Baťovy továrny ve Zlíně. 

Poté, ještě před válkou, se ocitá v Německu.  

Prodával boty, bydlel u hodných lidí a pak i později měl Němce i jejich kulturu rád.  

 

Když se s maminkou vzali, hledali nějaké bydlení. Strýc Klon měl přátele, kteří byli oba 

učitelé a postavili si v Drnovicích dům. Později odešli za prací do Brna a dům pronajali 

mladým manželům Benešovým na dobu, než si pořídí něco vlastního.  

Bylo mi asi třináct let, když k tomu mělo dojít. Krásná vilka v Boskovicích měla být naše, ale 

bohužel okolnosti tomu zabránily. Tenkrát nesměl nikdo mít více než ostatní, i když se o to 

zasloužil svou pílí a pracovitostí.      

Jako děti jsme tatínka neviděly tak často. Ráno odjížděl do práce brzy a vracel se večer. Pak 

Z 
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ještě vyřizoval faktury a dodělával v dílně práci, která byla třeba.                                      

V neděli po obědě odjížděl z domu soudcovat nějaký fotbalový zápas na okrese. Byl docela 

dobrý a známý rozhodčí. Vím, že měl funkci předsedy Okresní sekce kopané. Delší vzdálenosti 

zvládal na Jawě 25O a později skútru, na který jsem byla dost pyšná. Sedla jsem si na zadní 

sedadlo, lehce se přidržovala řidiče, nohy hozené bokem (to byla móda), žádná helma, lehký 

šátek vlál na hlavě, prostě elegance.  

Byl tak dobrý rozhodčí, že později začal „ pískat“ první ligu. Netrvalo to však dlouho. 

Rodinné události tomu zabránily. To bychom byli „v balíku“, být to v dnešní době, co? 

 

Jak už jsem se zmiňovala, tehdy se moc necestovalo. Lidé neměli osobní auta, takže byli 

odkázáni jen na nějaké ty organizované zájezdy, většinou jedno- až dvoudenní výlety po 

vlastech českých. Naši jezdili také na podnikové rekreace. Byli v Krkonoších anebo třeba 

v Mariánských Lázních.  

Když začal tatínek pracovat v boskovické Minervě, továrně na šicí stroje, organizoval různé 

víkendové zájezdy pro zaměstnance a později využil své znalosti němčiny a pořádal i zájezdy 

do NDR. Měl tam hodně přátel, kteří začali jezdit i k nám do rodiny. Bratrovi zařídil pobyt 

v táboře u Baltského moře, kde měl možnost zdokonalit se v němčině, kterou si vybral na 

gymnáziu jako nepovinný cizí jazyk.  

Dnešní otcové se zřejmě celkově více věnují svým ratolestem; 

společně tráví víkendy na horách, v létě jsou u moře, děti s nimi 

slaví svoje narozeniny, jezdí se na chalupy a ty vztahy jsou více 

kamarádské než dříve. Já měla ale už tenkrát pocit, že jsme 

taková moderní rodina a žijeme trochu jinak než ostatní děti 

v Drnovicích. Už jen to, že moji spolužáci museli svým rodičům 

vykat! 

Náš tatínek nikdy nepoužíval sprostá a vulgární slova. Přímo to 

nesnášel a my děti jsme se podle toho musely chovat. Už jen 

výraz: SRANDA. Tak to ne! Jen LEGRACE, to ano. Ovlivnilo 

mě to natolik, že jsem skutečně slova obhroublá málo užívala a 

ani moje děti mě nikdy neslyšely takto mluvit. Jen nedávno, ve 

vypjaté situaci, jsem trochu ulítla. To se pak moje dcera opravdu 

divila! (šatna Dejvického divadla). 

Byla -li jsem nachlazená, ohřála se na kamnech voda ve velkém, černém hrnci, nakapala se 

tam nějaká lesní esence, maminka přes nás přehodila deku, vdechovali jsme horkou páru a 

vyhřívali si dutiny. Používali jsme tedy aromaterapii, inhalaci i horské slunce.  

Později, při mém pobytu na internátě, mi tatínek občas psal krásné a vtipné dopisy a ty jsem 

pak četla nahlas celému osazenstvu našeho pokoje. Dost mi takového tatínka záviděli! 

Jednou jsem měla ve škole konferovat, dnes se říká moderovat, zábavný vánoční program 

roku 1961. Napsal mi senzační a veselé povídání mezi jednotlivé vstupy a já slavila velký 

úspěch.  

Moje sestra Dobruška se mi před nedávnem svěřila, že nic takového nezažila, trochu se před 

ním styděla a měla respekt; byla třetí dítě a ta doba, kdy vyrůstala, nebyla zrovna pro nikoho 
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z nás nejlehčí. Potom ovšem měli spolu hezký vztah, často se navštěvovali, a na závěr jeho 

života se mu moc věnovala. Myslím, že jsme všichni pro tatínka udělali to, co bylo v našich 

silách, a tak, jak se na děti sluší a patří. 

 

O AUTORCE 

eprve když člověk stárne, vlastně pardon - žena zraje, začne dávat do souvislosti události 

vlastního života. Vzpomínky mi v mysli rázují jako vojáci; vzpomínky, na které jsem 

léta nepomyslela, protože byly za filtrem současných událostí. Běžné denní starosti, 

zaměstnání, domácnost, děti, přátelé, koníčky. Bylo toho moc a stále všechno v poklusu. 

V době středoškolských studií, jednoho chladného rána, tři nejvěrnější žačky doprovázejí 

svého milého třídního profesora k vlaku. Odchází ze školy na jiné místo a před rozloučením 

řekne větu, kterou si dost často připomínám. „ Žijte tak, abyste si nikdy nemusely říci jako 

jedna z postav v opeře Leoše Janáčka Její pastorkyňa: „Já jsem si ten život představovala 

jinak.“  

Dnes po létech bych už tedy měla vědět, o co jde, měla bych mít vyřešenou politickou i 

náboženskou otázku a postoj k životu jako takovému. Dost věcí jsem zažila, hodně se 

opakuje, ale stejně mě nakonec zaskočí nějaká ta prkotina. Nepochopitelné!  

V prvních létech mého života bylo o mě dobře pečováno, byla jsem rozmazlovaná a hýčkaná. 

Později si člověk - především žena - musí své místo neustále vybojovávat, ať je to mezi 

spolužáky, spolupracovníky, nebo partnery. Prostě musí! 

Když se za rok narodil bratr a naše maminka začala brzy pracovat, chodila k nám pomáhat 

jedna místní dívenka, jménem Drahuška. Starala se o nás, chodili jsme na procházky, hrála si 

s námi. Ona si tím přivydělávala a maminka ji královsky platila.  

No prosím,už tenkrát existovala au pair! Bylo mi asi deset, když jsem pochodovala v zástupu 

truchlících na jejím pohřbu. Poprvé jsem se setkala se smrtí někoho, koho jsem měla ráda.  

Ona ta Drahuška jednou dělala Mikuláše. Měla od našich rodičů úkol zbavit nás hrozného 

zlozvyku, který jsme s bratrem měli. Bylo to dudlání dudlíku. Kolik nám proboha bylo, když 

jsme se prali za ten kousek gumy? Přesně vidím, jak tatínek sedí v našem krásném koženém 

křesle, na každém koleni jedno dítě, a před ním stojí Mikuláš. Třesoucí ručičkou jsem mu 

tehdy podávala kousek něčeho, čemu se dříve říkalo dudlík. Dnes na to s úsměvem 

vzpomínáme, ale byl to šok a zážitek na celý život- hrozný pocit viny, že dělám něco, co se 

nemá. 

Najednou je ti šest a „hasíš“ si to do první třídy. Vidím svoji modrou aktovku, čítanku, na 

jejíchž prvních stránkách jsou portréty K. Gottwalda a J. V. Stalina - a krásnou, mladou, asi 

úplně začínající soudružku učitelku Macenkovou. Byla absolventkou poúnorové Pedagogické 

školy a taky to tak vypadalo. Neustále se soutěžilo, kdo lépe, kdo rychleji, a byly nám dávány 

za vzor děti ze SSSR. V pololetí už jsem tak perfektně četla, že jsem dostala za odměnu 

vlastní knihu paní učitelky s názvem „Odvážná školačka“. To byla výhra! Byla jsem na to 

patřičně hrdá, protože ona byla opravdu přísná a jen tak nikoho nepochválila. 

Náš život na venkově byl zajímavý, ale porovnání s dnešními prvňáčky úplně, úplně jiný. 

T 
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Kousek od našeho domu v příkopě byl zarytý německý tank. Několik let po válce ještě nebyl 

odstraněn a tam se odehrávaly naše hry. Vy jste Němci, my jsme Rusové a už se válčilo. Být 

však německým vojákem bylo nepopulární, protože to znamenalo prohru a prohrávat se 

nikomu nechtělo. Tak jsme se tak nějak museli střídat. 

Silnice nebyly asfaltované. Na okrajích byl jemný písek a to byl také zdroj našich zábav. Jak 

už jsem se zmínila, provoz byl minimální a před nějakým tím autobusem, který jel jednou za 

dvě hodiny, jsme stačili uhnout. No, dnes si nechat děti hrát na okraji vozovky. Nemožné.  

Na začátku padesátých let jsme na tom byli finančně dost dobře. Firma vydělávala a je 

zajímavé, že komunisté tyto menší podnikatele nechali dost dlouho na pokoji. To až pak 

později přitvrdili a život se nám trochu změnil. Jako dítě jsem však měla všechno. 

Vzpomínám si na svoji první krásnou kuchyňku. Malilinkaté židličky, stoleček, nábyteček, 

okýnka se záclonkou, všechno ze dřeva. 

Při jedné vycházce se třídou jsem všechny pozvala k nám na zahradu, maminka musela 

přinést kuchyňku a já ji předváděla spolužákům. Některé rodiny spolužáků měly hluboko do 

kapsy a nemohly si ledacos dovolit. Tak třeba na Vánoce jsme si měli vyměňovat dárky. Už 

dlouho před tím se domlouvaly dvojice, kdo s kým. Jednou jsem se domluvila s Marunou, a 

když jsem pak dostala jen něco málo, bylo mi to líto. Já si totiž vůbec neuvědomovala, že ona 

má ještě pár sourozenců, maminku v domácnosti a žijí z jednoho platu. Její maminka nám 

potom po Vánocích donesla zabíjačku, a to bylo něco! My jsme žádné hospodářství neměli, 

kromě pár králíků a taky slepic, které jsme ale brzy dali pryč, protože se to nelíbilo pánům 

domácím. Chodili jsme tedy nakupovat přebytky ke známým.  

Pro mléko jsme musely my děti k Řehůřkům. Paní Marie byla maminčina kamarádka a 

pracovala jen doma. Když jsem otevřela dveře do jejich domu, nasála zvláštní vůni mléka, 

hnoje a zvířat, nebylo to, ač by se zdálo, nepříjemné. U nich bylo stále uklizeno, dvůr 

vymetený, v kuchyni vše jako ze škatulky a všichni byli spokojení. Mohli sice soukromě 

hospodařit, ale také museli něco odevzdávat státu. Každý večer se zemědělci scházeli před 

tvrzí, kde byla sběrna mléka, které se slévalo do velkých konví a odváželo do mlékáren. 

  

Občas jsem chodila nakupovat do obchodu. Když si představím dnešní markety, musím se 

smát. 

 Stojím frontu, až na mě přijde řada, vychrlím název mouky, který jsem si opakovala celou 

cestu. Paní Měcháčková vezme papírový sáček, lopatku a jde k příslušnému zásobníku. Pak 

nabírá, odnáší na váhu, zase nabírá, a až opravdu má kilo mouky, napíše na sáček jaká to je, a 

ptá se, co dál.  

Maso se vozilo jedenkrát za týden a to jsem vystála frontu za maminku, která přiběhla na 

poslední chvíli. Jak jsem stála a nudila se, musela jsem poslouchat, co kupují ženské přede 

mnou. Později se mi to hodilo a dost dobře jsem věděla, že na polévku je hrudí, co je to 

plecko nebo pravá roštěná. 

 

Dnes se stále mluví, že se snižuje fyzická zdatnost u dětí, protože sedí u televize a počítačů. 

Ne tak my. O těchto věcech jsme neměli ani ponětí, takže jsme se museli zabavit sami. Před 

naším domem pod silnicí byl krásný plácek a tam se všichni scházeli. Celé odpoledne, dlouho 
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do večera jsme vydrželi hrát všelijaké hry nebo lézt po stromech. Na to jsem byla fakt 

přebornice. 

 No a náš organizovaný pohyb, na to byl Sokol.  Mladší a starší žáci, dorostenci, ženy i muži. 

Pravidelně se cvičilo dvakrát týdně a nic to nestálo. Prošla jsem všemi ženskými kategoriemi 

a s přibývajícím věkem se naučila nejen kázni, ale cvičení na kladině, hrazdě, koni, kruzích a 

šplhat na laně, to nebyl pro mě vůbec žádný problém. Zvládali jsme prvky gymnastiky, most 

nebo hvězda nebylo také nic těžkého. Jednou za rok se pořádalo sokolské cvičení. To byla 

událost! Nejvíce mě fascinovali staří sokolové, kteří oblékli svoje kroje a vykračovali si při 

rázném pochodu.  

Tak třeba pan Barvík byl zvláštní figurka. Měli vedle sokolovny ve svém domku krámek, kde 

se prodávalo všelicos; takové užitkové zboží. Nejvíc 

se mi líbil zvonek, který zaklinkal, když jsem vešla 

do obchodu. Úslužný, nenápadný, drobný mužíček 

se zastřiženou bradkou, ale když se oblékl do kroje, 

to byl pan Někdo. Zakladatel a náčelník drnovického 

Sokola! Vyzařovala z něho taková důstojnost a já 

měla před ním velkou úctu. Snad pamatoval ještě 

Miroslava Tyrše a zúčastňoval se v Praze slavných 

sokolských sletů. 

 Ještě se vrátím k hodinám cvičení. V létě to bylo 

dobré. Ale v zimě! V rohu tělocvičny byla velká 

kamna, ve kterých se topilo. Absolutně nemohla 

vyhřát celou tělocvičnu a tepleji tam měly až 

dorostenky, které nastupovaly po nás. Nás muselo 

hřát mládí.  

O celou sokolovnu se staral pan Všianský, sokol tělem a duší a dělal to všechno s velkou 

láskou. 

V neděli se tato tělocvična proměnila v kinosál. Narovnaly se řady sedadel, spustilo se 

filmové plátno a my byli zase úplně někde jinde. Kino byla krásná záležitost. Již v pondělí 

odpoledne jsem běžela do dědiny podívat se, jestli je vyměněný plakát, který anoncoval příští 

neděli. Důkladně jsem si ho pročetla a těšila se, jak si užiji nový film.  

Lístky do kina prodával pan Boček, který ve všední den pracoval jako cestář, přehazoval 

štěrk, upravoval silnice a v neděli se změnil v prodavače a uvaděče v jedné osobě. Do prvních 

řad byl lístek za korunu, za dvě doprostřed a tři koruny stál do posledních řad. Příchod do sálu 

byl veselý. Vítala nás hudba a to stále stejná. Buď Třešňové květy jako padlý sníh nebo ústřední 

melodie z filmu Most přes řeku Kwai. To jsem ovšem tenkrát nevěděla, ale vrylo se mi to dost 

hluboko do paměti. Krmili nás válečnými a sovětskými filmy, někdy to byl i náš český, dosti 

budovatelský, a když se náhodou jednou za čas promítal film západní provenience, musel 

dokonale ukazovat, jak je to tam všechno špatné. Bída a pokleslá morálka. Moje maminka se 

jednou rozčílila, když mě nechtěli vpustit do sálu, protože film byl přístupný až od patnácti 

let. Křičela na pana Bočka, že když se střílí, tak to vidět můžeme, ale když je tam nějaká 
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pusa- je to zakázané! 

 Pustil mě.  

Chci se zmínit o jednom unikátu. Asi v šesti letech jsem se strašně těšila na novou pohádku, 

která se jmenovala Pyšná princezna. Ten den jsem byla v kině o dvě hodiny dříve, jen abych 

dostala lístek do první řady. To se mi podařilo a já myslela, že mám vyhráno. Zájem byl 

ovšem tak veliký, že přistavili lavice před první řadu a přede mne si sedli dospělí lidé. I tak to 

byl zážitek ohromný. Od té doby je každý rok tato pohádka o vánočních svátcích v televizi a 

dokonce byly polemiky o tom, zda přežije rok 2000. Moje děti na tom vyrůstaly, ale vnoučata, 

ta už to moc nezajímá. Jiná doba. Takže tedy přežila a my u ní obyčejně konzumujeme 

štědrovečerní večeři.  

Dost jsme také poslouchali rádio. Sobotní odpoledne byla vyhrazena pro mládež a nedělní 

pohádku, tu jsem si nemohla nechat ujít. Večer se pak zapínalo rádio proto, abychom si 

poslechli nějakou operetu. Bylo to krásně udělané, chvíli mluvené, chvíli zpívané, taková 

prababička dnešních muzikálů. Árie z operet, jako je Vinobraní, Netopýr, Mamselle Nitouche, 

zná z mé generace snad každý.   

Poslední jmenovaná se hrála i v Drnovicích. Nacvičovali ji ochotníci a troufám si říci, že na 

docela dobré úrovni. Pan Štěpánek jako Celestýn a Věra ze mlýna jako „Nituš“.  Živý orchestr 

tvořili většinou učitelé a hudebníci z celého okresu. Byla to záležitost, která se povedla, a já 

jako dítě jsem ji viděla mnohokrát.  

Mám ráda tajemno. Chodila jsem na návštěvu ke své kamarádce, která jezdila do Drnovic 

k babičce. Byli to zvláštní lidé a teprve teď vím proč. S Jarkou nám bylo dovoleno trávit čas 

v jejich zahradě. To nebyla zahrada dnešních dnů, volných prostorů a zelených trávníků. Byla 

to tajemná zarostlá zákoutí, cestičky vysypané pískem, které vedly odněkud někam, plno 

keřů, jezírek a besídka zarostlá břečtanem. Tento labyrint mě hrozně fascinoval a připadala 

jsem si jako Alenka v říši divů.  

Z ničehonic se otevřelo do zahrady okno a prostorem se začaly linout tóny nějaké operní árie.  

Jarčin dědeček, pan Špůrek, byl totiž známý brněnský operní pěvec a jeho nejlepší rolí byl 

Vodník v Rusalce od Antonína Dvořáka.  

Asi jezdil na večerní vystoupení do Brna, vzdáleného třicet kilometrů, autobusem; prostě 

Mistr sedl do autobusu, odzpíval si roli a „půlnočním“ byl už nazpět ve svém tajemném domě.  

 

Říká se: „Co se v mládí naučíš, v stáří jako když najdeš.“ Tak hledám a hledám, hvězdu ani 

most už neudělám, na strom bych móóžná ještě vylezla a to ostatní už jsem v životě stačila 

uplatnit. Teď už hledám jen klid a pohodu, ale to je věřte mi, taky pořádně vyčerpávající.   
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Zlín –maminka Jarmila (první zleva) 
Tatínek Alois  

Svatba rodičů, Jarmily a Aloise (1943) 

První řada uprostřed – vlevo babička Benešová, vpravo babička Klonová 
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Libuška s tatínkem 

Libuška s maminkou 
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O DOMĚ 

 

ám podezření, že moje vzpomínka na náš dům je silně ovlivněna pohledem dítěte. 

Dnes pouze kolem projedeme autem a opravdu vůbec bych se nechtěla podívat 

dovnitř. Bylo by to jistě velké rozčarování a já si chci ve své mysli zachovat všechno 

tak, jak to bylo kdysi.  

Vilka uprostřed zahrady, postavená někdy v třicátých létech. Tři pokoje, velká kuchyně, 

koupelna, komora, přední a zadní veranda, nahoře podkrovní pokojík a zděný balkon.  

Měla jsem moc ráda půdu. V zimě se tam sušilo prádlo, v létě námi nasbírané byliny a bylo 

tam tolik zapomenutých věcí, které jsem ráda objevovala.  

Nejlépe se v tomto domě žilo v létě. Ráno svítilo slunce do pokojů, odpoledne dlouho do 

kuchyně, zadní verandy a zahrady. Mívali jsme dozadu otevřené dveře a neustále jsme tam 

vybíhali buď s prádlem, nebo něco slupnout. Stačilo oběhnout zahradu a bylo po svačině. 

Začalo to jahodami, třešněmi, malinami, o prázdninách dozrával rybíz, srstky, mirabelky, 

ryngle, špendlíky, jablka, hrušky a nakonec ořechy. Naproti našemu domu bylo Štěpánkovo 

zahradnictví a tam mě maminka posílala pro čerstvý salát, okurky, květák, nebo zelí.  

V přední zahradě pod okny byly vysázeny keře, které na jaře nádherně bíle rozkvetly a už při 

otevření branky se bylo na co dívat; na pravé straně keř kaliny, chodník k domu lemovaly trsy 

sněženek, bledulí, petrklíčů a fialek. Na levé straně byly keříky pivoněk a žluto-fialových 

kosatců. Když se přicházelo ke schodišti, zavoněl nádherně opojně šeřík. 

 Pod schody jsme udělali důlek a často se věnovali hře v kuličky. Každý měl plátěný 

 pytlík, ve kterém měl hliněné kuličky různých barev, a ty jsme mohli svou šikovností 

znásobit. Z určité vzdálenosti se rozhodily kolem důlku a postupně se tam musely 

„docvrnkat.“ Kdo to zvládl první, bral všechno. To výhru jsem pak považovala za poklad. 

Taky jsme „ skákali panáka“ a se švihadlem hráli „ školku“. 

M 
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“Byli jsme srozuměni s tím, že téměř celé prázdniny byli nastěhováni v podkroví Miholovi,  

majitelé domu. Oba učitelé si léto vychutnávali v Drnovicích. Před jejich příjezdem jsme byly 

my děti vždy instruovány, jak se máme chovat. To znamenalo především nekřičet, nepráskat 

dveřmi a netrhat ovoce! Některé keře rybízu a malin byly totiž jejich a na ty se nesmělo 

sáhnout. Stejně jsme sahali, když tam nebyli.  

Pan učitel byl diktátor, kterému nebylo radno odporovat, paní učitelka byla dáma. Jejich 

podkrovní pokojík jsem tajně chodila navštěvovat během roku, jelikož paní učitelka svěřila 

mamince klíč, kdyby se náhodou stalo něco nepředvídatelného. Líbilo se mi houpací křeslo a 

hlavně halda módních časopisů z první republiky. Dočetla jsem se tam, kde v Praze nejlépe 

ušít šaty a jaký pudr nebo krém mám používat na zkrášlení pleti. To bylo pro dospívající 

dívku něco naprosto nového. Později se však všechno provalilo, byla jsem vyslýchána a poté 

mi bylo odpuštěno, když zjistili důvod mých návštěv: touha po vědění. 

Už jsem zmínila půdu, podkroví a nesmím zapomenout na sklep. To byla důležitá záležitost. 

Jedna místnost na praní, kotel, pod kterým se topilo a vyvářelo prádlo. Již tenkrát jsme měli 

pračku, snad jediní v Drnovicích, protože maminky mých kamarádek praly ručně na valše. 

Vedle prádelny bylo uskladněno uhlí a brambory. Zvláště zajímavá a hodně důležitá byla 

ruční pumpa na vodu. Ó, jak jsme se my sourozenci hádali, kdo půjde pumpovat! Člověk se 

chtěl napít v kuchyni z kohoutku a nic. Voda tekla jen tehdy, když se napumpovala do zásoby. 

A zase musím říci, že spolužačky nosily pitnou vodu v kýblech z veřejné pumpy, protože 

doma žádné takové vymoženosti neměli. 

 Za domem tekl potok. Byl schován mezi zahradami a zarostlý olšemi. Zadní brankou se dalo 

po schůdkách dojít až k vodě. Byla studená a nedalo se tam ani moc koupat.  Potok vlastně 

protékal celou dědinou a hodně se využíval k zalévání zahrádek. Byl to svět sám pro sebe. 

V létě příjemný chládek a my dokázali udělat z větví tajné místo, které jsme vybavili jako 

domácnost; něco na sednutí, nějaká polička, nosili jsme si tam občerstvení a bylo to bezva! 

Zimy byly v našem domě dost nepříjemné. Topilo se v kamnech- klubkách, takže v jedné 

místnosti bylo přetopeno, občas zakouřeno, a všude na chodbách, v koupelně i záchodě byla 

vlezlá zima. Bylo málo uhlí pro domácnosti a každá rodina měla příděl na rok; na podzim se 

mohlo koupit jen určité množství a s tím jsme se snažili vystačit až do jara. Muselo se tedy 

hodně šetřit. V kůlně na dvorku byly zásoby dřeva a dost brzy jsme my děti uměly zacházet se 

sekyrou, protože bylo potřeba naštípat třísky na podpal. 

Jak mně se nechtělo v zimě vylézat ráno ze zahřáté postele! Někdy jsem tak trochu oklamala 

maminku, když jsem po ránu tvrdila, že mě strašně škrábe v krku a potřebovala bych se 

vyležet, že ani nemá cenu chodit k doktorovi, že si dám jen obklad na krk a bude to dobrý. 

Zavrtala jsem se do peřin, spala, četla a užívala si pohody. Byla to mezi námi taková hra. 

Maminka určitě věděla, že to s tou nemocí není tak zlé, ale dělala, že mi věří, a já se nechala 

tak krásně rozmazlovat! 

Stejně to bylo naposledy! Od té doby jsem se pak v životě už jen já starala o druhé.  

Nu, třeba to ještě někdy přijde, až se na stáří zase vrátím do dětství. Cha! 
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O SOUROZENCÍCH 

 

ro někoho nic neříkající slovo, pro mě však znamená hodně moc. Je zajímavé, že někteří 

lidé si vůbec neváží toho, že sourozence mají, a znám i z blízkého okolí, že se příliš 

nestýkají, protože a protože. Nevím proč? Přece jen se svými sourozenci si mohu 

zavzpomínat a popovídat o něčem, co nikdo jiný nepochopí, jen my, kteří jsme takzvaně 

z jednoho hnízda. Jsem moc ráda, že když se sejdeme, dost často mluvíme o dětství. 

S přibývajícím věkem se vynořují věci, které byly zasuty hluboko v  paměti. Tyto společné 

krásné vzpomínky nás stále tmelí a vidíme se rádi bez ohledu na to, kam kterého z nás život 

zavál a jaké hodnoty či názory vyznáváme.  

BRATR 

Narodil se v květnu 1947, když mi bylo čtrnáct měsíců. Žádné vítání miminka do rodiny si 

samozřejmě nepamatuji a moje vzpomínky jsou až z doby, kdy mě dohonil vzrůstem a 

chytrostí. Byli jsme jako dvojčata, bez sebe ani ránu - já v roli ochraňovatelky.  

Narodil se doma, ne v porodnici, vážil přes čtyři kila a prý to byl opravdu těžký porod. Do 

poslední chvíle neměli vybrané jméno a pak tatínek vyhrkl: „Tak třeba Oldřich!“ K Libuši 

tedy přibylo další jméno z naší české historie. Odjakživa jsme mu říkali Olin, Ola, Olíšek. 

Později ve světě si nechal říkat Olda, ale my nato nebyli zvyklí, takže pro nás stále Olin. 

On to byl ale pěkné kvítko! Občas se popral, přišel domů zmáchaný v potoce, kalhoty na něm 

jen hořely a taky hořela záclona a to doopravdy. To byl chvíli nějak moc hodný, protože vzal 

sirky a škrtal si schovaný za záclonou. Naštěstí jsme byli doma, nevyhořeli, ale výprask byl! 

Ve zpětném pohledu mě dnes mírně udivuje, nakolik jsme se mohli pohybovat bez dozoru. 

Když se začalo stmívat, pelášili jsme domů, ale bohužel to někdy nevyšlo a přišel trest. 

Klečeli jsme každý v jednom koutě. Olínek to dlouho nevydržel, oddrmolil si: „Maminko, já 

už to nikdy neudělám“ a mohl jít večeřet. Já tvrdohlavé děvče odprošovala jen málokdy; 

klečela a klečela, kolena bolela, až se mě rodičům zželelo a byla jsem propuštěna.  

Nebyly však jen hry! Maminka pracovala celý den a my měli povinnosti i v domácnosti. 

Třeba nádobí. Jeden týden umývání, druhý utírání. Tak jsme se s Oli dohodli. Další naší prací 

bylo „tlouci drtiňák“. Vysvětlím pro své děti a vnuky. V ložnici stála taková zvláštní kamna, 

 ve kterých se topilo odpadem z dřeva, tedy pilinami neboli drtinami. Každý den v zimě jsme 

vynesli na půdu, kde byly piliny uskladněny, velkou plechovou vložku z kamen a začali ji 

plnit. Nebylo to jednoduché. Doprostřed se postavil kůl a okolí se zasypávalo drtinami, které 

se musely upěchovávat dalším kůlem. A tak jsme plnili a tloukli a tloukli, až bylo plno. Před 

spaním se to zapálilo, abychom nešli spát do úplné zimy. Někdy nám maminka dávala do 

postele zahřátou cihlu. Hřálo to krásně do nohou a hezky se usínalo. 

Nu, vraťme se k charakteristice mého sourozence. Přes všechny prohřešky to byl milý a 

komunikativní človíček. Měly ho rády všechny ženské v dědině; kamarádi se za ním táhli, 

neustále u nás pod oknem někdo pohvizdoval, protože on byl vůdčí typ, dovedl organizovat, 

P 
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bavit a oni by za něj dýchali.  

Když mi bylo sedm a jemu šest let, vstoupila do našeho života další osůbka. Maminka nám to 

tak nějak dopředu naznačovala a vyprávěla, že kluky nosí čáp a děvčata vrány. Na čápa jsme 

se vykašlali a rozhodli se, že to musí být holka. Studium ptactva na obloze nám zabralo 

několik dní, než přišel den Dé. V kredenci byl pytlík s mákem, který, když byl čistý vzduch, 

jsme nasypali za okno. Z plných plic jsme volali: „Vráno, vráno, k nám, dáme poviján.“ 

Maminka přiběhla vyburcována našim bojovým pokřikem a zhrozila se.  

Vůbec jsme tehdy nedovedli pochopit, proč se na nás zlobí. Mohla být přece docela ráda, že jí 

to zařídíme. Přišlo mi to líto, protože my to mysleli tak dobře! Dobrý úmysl, ale nepochopen. 

Nakonec to stejně pomohlo a nebyla to zbytečná práce. V létě, v červenci, nám vrány přinesly 

holčičku, sestřičku Dobrunku.  

Když bylo bratrovi asi deset let, rodiče usoudili, že mu dopřejí hudební vzdělání. Nevím, kdo 

rozhodl, že to budou housle. Od té doby se táhlo naším domem: Já mám koně, vrané koně a to 

stále dokola. V tomto oboru díru do světa neudělal, ale zato vynikal v herectví. Začali jsme 

chodit do školy do Lysic a tam se vždycky na konci roku hrálo divadlo. Nacvičovalo se celý 

školní rok a on, můj milý bratříček, dostával okamžitě hlavní role. Docela mě štvalo, že 

neobsadili taky mě, nějak vnitřně jsem cítila, že na to mám. Oldřich byl hvězda až do deváté 

třídy. Mně se to podařilo až později a zůstalo mi to i do seniorských let. 

Ale jak už jsem předeslala, uměl to se ženskými. Nejprve si svůj um vyzkoušel na své mladší 

sestře: „A že mi tu šťávu nedoneseš?“ Tu větu jsem slyšela dosti často a Dobruška běžela a 

donesla. Musím podotknout, že tenkrát jsme nepili žádné koly, džusy, multivitaminy, prostě 

obyčejný sirup s vodou nebo domácí malinové a rybízové šťávy. 

Jedna epizoda úsměvná a jejím aktérem - bratříček. Ze školy jsme chodili kolem rybníka a 

v zimě to byl pro nás úplný ráj. Byl perfektně zamrzlý a kluci okamžitě začali něco jako 

hokej. Tašky se odhodily na led a hrálo se. Na tomto rybníku jsme taky zkoušeli první 

bruslařské kroky. Já dostala brusle „na kličku“ a brácha „kanady.“ On na tom byl v podstatě 

lépe, obul boty a bruslil. Já musela na 

normální zimní boty kličkou přišroubovat 

brusle, které mě každou chvíli padaly. Byla 

jsem z toho otrávená a záviděla holkám, které 

měly brusle napevno na šněrovacích botách. 

Dostávám se ale k tomu dni, kdy jsme zase jen 

tak kráčeli ze školy a Olin se s kluky vrhl na 

led. Asi byla obleva a led začal praskat. Viděla 

jsem z břehu jen jeho postavičku, jak se 

ponořuje do vody, když se pod ním prolomil 

led. Dodnes si pamatuji ten šok a to, jak jsem 

začala křičet a zoufale volat o pomoc. Jeho kamarád Pavel Setnička mu podal hokejku a 

vytáhl ho. Po celou dobu ve vodě držel v ruce aktovku a nepustil. Celí zmrzlí jsme pak 

doběhli domů. 

A tak jsem se přesvědčila, že když jde o život, tak to umím zařídit. Volala jsem totiž hodně 

nahlas: „NĚKDO MU PŘECE MUSÍTE POMOCI!“ 

Ale pokračuji dál. Jako středoškolák, dojíždějící denně do Boskovic se věnoval nejen studiu, 
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ale stále hrál divadlo a začal i se sportem. Náš tatínek, známý rozhodčí kopané, vyučil i svého 

syna a ten začal „pískat“.  

Rozhodčí musí být osobnost. Na každý zápas se bratr poctivě připravoval a každé nedělní 

dopoledne jsme slyšeli: „Štulpny mám (podkolenky rozhodčího), píšťalku mám, odznak 

mám.“ 

 Když jsme slavili u sestry na chalupě tatínkovy osmdesáté narozeniny, oblékli jsme 

oslavence do dresu rozhodčího a Olin mu slavnostně vracel píšťalku a štulpny, které mu otec 

kdysi věnoval, téměř před 35 léty. Po fotbalovém zápase, který odehráli rodinní příslušníci, 

jsme tatínka vyznamenali Řádem kulatého nesmyslu. To už je ale skoro přítomnost a já se 

znovu vracím do doby, kdy brácha pobíhal po okresních hřištích. Chodila jsem na zápasy 

v okolí, a když to šlo dobře, hrdě se k němu hlásila. V případě, že na něj pokřikovali: „ sudí 

mrkev, sudí křen,“ dělala jsem, že k sobě nepatříme.  

Chci psát jen o krásném dětství, ale bohužel mi to nedá a musím se zmínit i o době po úmrtí 

maminky. Bratr už byl dva roky na vojně a odtud dostal jen pár opušťáků. To jsem pak rychle 

upekla bábovku, usmažila řízky, abych mu já, starší sestra alespoň trochu maminku nahradila.  

 

Muži jsou velice křehké nádoby, koneckonců jako pánové všech živočišných druhů; potřebují 

k sobě ženu, která je doplňuje a usměrňuje. Ne každému se to podaří! Měl štěstí, protože on 

pak takovou našel.  
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MALOVÁNÍ – věř ve své síly! 

 

elá živnost, kterou jsme provozovali, byla psána na maminku. Tatínek dojížděl do 

textilní továrny do Brněnce a do všech dotazníků o povolání otce jsme psali- plánovač. 

V době 2. světové války majitel této továrny zaměstnával uprchlíky, většinou Židy, kteří 

by jinak určitě skončili v nějakém koncentračním táboře. Tím je zachránil před jistou smrtí. 

Tohoto příběhu si později povšiml i Hollywood a známý režisér Steven Spielberg (Čelisti, 

Jurdský park) natočil v roce 1993 film, Schindlerův seznam.  

Pár let po válce se dalo ještě soukromě podnikat, takže u nás doma byla „výroba ručně 

malovaných dekorativních předmětů“, tak zněl oficiální název. Šlo o malované polštáře. 

 Jedna velká místnost v domě byla vyhrazena pro tuto činnost. Maminka pracovala a přitom 

řídila chod domácnosti přes dveře z dílny. Pro nás děti tam byla spousta zajímavých věcí. 

Dodnes bych uměla popsat přesný postup malování na látkách, od začátku až do konce. 

Základem všeho byly kvalitní látky, které se jezdily nakupovat do Brna. Byl to povětšinou 

satén mnoha barev, ze kterého se pak šily 

polštáře, z nichž horní strana byla krásně 

vymalovaná. Měli jsme různé vzory, které se 

předkládaly zákazníkovi k výběru. Byli to 

většinou Slováci z okolí Banské Bystrice a 

Banské Šťiavnice- tam si totiž na takové 

ozdůbky svých parádních pokojů potrpěli. Náš obchodní zástupce na Slovensku pan Link to 

asi uměl, protože objednávek bylo docela dost. Jednou za rok přijel udělat vyúčtování, a to 

byl pro nás s bráchou svátek. Viseli jsme mu na rtech, když jednal s tatínkem, a čekali, až 

otevře aktovku a vyloví dva balíčky karamelek. Nikdy nezklamal. 

Museli jsme ale také v dílně pomáhat. Tatínek balil hotové výrobky do úhledných 

podlouhlých balíčků, my na ně psali adresy, naskládali do síťové tašky a odvezli na poštu.  

Nejraději jsem se však dívala na malířky, které měly v kornoutcích bílou barvu a jemnými 

tahy vyplňovaly předtištěné kontury na látce. Barvy se pak zasypávaly jemnými, barevnými 

perličkami. Když byla přední strana polštáře kompletně hotová včetně olejových maleb 

obličejů Japonek, panenek a zvířátek, ušila maminka na stroji celý polštář a bylo hotovo.  

Někdy nás vzala s sebou na nákupy do Brna. Chodili jsme na oběd do nejlepších restaurací a 

do divadel na nějaká odpolední představení. Přivezli jsme domů hodně dobrůtek, pro nás 

v tehdejší době vzácných; všelijaké suché salámy, saláty nebo vážené bonbony z cukrárny. To 

jsme si pak hodovali! Kdyby nebyla doba taková, jaká byla, byli bychom na tom stále dost 

dobře.  

Později byli naši rodiče komunisty označeni jako „vykořisťovatelé“, a to jen proto, že měli 

pár zaměstnanců. Já ale mohu potvrdit i po tolika létech, že v dílně vládla krásná a 

kamarádská atmosféra a naše maminka se snažila všem vyhovět. Ještě později se však rodičů 

nikdo nezastal, panoval všeobecný strach. A někteří, možná i pod tlakem, vypovídali proti 

nim. 

Postupně se živnostníci rušili a v roce 1958 jsme se i my zapojili do provozoven Místního 
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národního výboru. Tím nadlouho skončila éra malých podnikatelů, aby se znovu obnovila až 

začátkem let devadesátých. Nás už se to samozřejmě netýkalo, protože všichni byli úplně a 

navždy někde jinde. 

 

 

 

SESTRA 

 té záležitosti, kdy jsme k nám lákali vránu, již byla řeč, ale ještě předtím to maminka 

konzultovala se mnou a ptala se, co kdybychom měli nějaké děťátko. Samozřejmě jsem 

zajásala, protože která sedmiletá holčička by nechtěla živé miminko, o které se bude 

určitě a pořád a ráda starat. Nebyla jsem jiná a nadšení bylo veliké. Samozřejmě to musí být 

děvčátko a já hned věděla, jak se bude jmenovat. Neváhala jsem ani vteřinu. Bude to 

Dobrunka. 

Televize byla teprve v plenkách a já byla stále ještě okouzlena rádiem. V tom věku krásných 

sedmi let jsem poslouchala každou neděli odpoledne pohádku. Ty mě natolik ovlivnily, že 

jméno Dobruška, která byla ze tří sester nejkrásnější, nejhodnější, nejskromnější a nej, nej 

nej- jinak se ani moje sestra jmenovat nemohla. V tehdejší době byla jedna výhoda. Do 

poslední chvíle se nevědělo, jakého bude potomek pohlaví. Zažila jsem to ještě i já u svých 

dětí. To je potom překvapení! Překvapení tedy bylo, že se v červenci 1953 narodila holčička  

a rodiče kupodivu dali na mě a pojmenovali ji Dobromila.  

Dobinka byla krásné, tmavooké dítě a dodnes ji vidím v červeném kočárku na zahradě před 

domem nebo v bílé dřevěné postýlce v obývacím pokoji, jak žmoulá rožek peřiny, když usíná 

a brouká si: eja, eja, eja. 

My všichni tři sourozenci jsme často jezdili do Prahy na prázdniny k naší tetě Bertě. Byla to 

žena v domácnosti a měla na nás čas. Nejprve jsme jezdili jen my dva starší a potom přišla 

řada i na Dobru. Teta se jí snažila vyhovět a všechno v Praze ukázat. Chodily na šlehačku do 

Dětského domu, do ZOO, na Matějskou pouť, ale z vyprávění vím, že jí bylo smutno a pak už 

to brala jako trest, že musí do Prahy. Jednou se taky byly s tetou dívat na filmové natáčení, 

které probíhalo v blízkosti jejich bydliště. Bylo to na kopci v krásné lokalitě dejvických vilek. 

Dobruška padla filmařům do oka a vybrali si ji na nějakou krátkou scénu. Ale kdepak! 

Nechtěla, styděla se.  

Škoda, třeba by udělala díru do světa- byla fotogenická. 

Náš sedmiletý věkový rozdíl byl však znát. Já končila základní školu a rozhodovala se, co 

budu dělat, a ona malá školačka, učící se teprve základům, a na to já neměla trpělivost. Pak 

jsem úplně odešla z domu na internát, měla svoje zájmy, plnou hlavu zábavy, kluků a všeho 

možného. 

 V období, kdy nás maminka opustila, se jako třináctiletá školačka s tímto traumatem 

vyrovnávala po svém a já, jako dvacetiletá, rovněž. Na chvíli jsem převzala zodpovědnost za 

celou domácnost, i když mi to moc nešlo při mém náročném povolání, mateřství a mládí. 

Hodně věcí mi unikalo, nestíhala jsem, ale snažila se. Maminka nám moc chyběla. Naštěstí 

jsem měla výbornou tchyni i švagrovou, které nám strašně moc pomáhaly. Musím dodat, že i 
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můj manžel, tehdy student vysoké školy, třeba uspával syna v kočárku a učil se na nějakou 

zkoušku. 

Dodnes nevím, proč vzal tatínek Dobru po ukončení školy do Minervy, kde sám pracoval. 

Možná ji chtěl mít pod dohledem a pak jí dopomoci k dalšímu vzdělání. Kdo ví? Jí se 

v učilišti vůbec nelíbilo, mezi kluky byla jediná holka. Když se jí stal úraz na ruce, už se tam 

po neschopence nevrátila. Měla oddychový čas. Během té doby se starala o mého syna 

Liborka, kterému byly dva roky. Trochu se učila vařit a já pracovala. Pořád jsme všichni 

přemýšleli, co dál, a pak jsem dostala nápad. Bude kuchařka! Naučí se kvalitně a odborně 

vařit, to já bych jí asi dát nemohla. Odborné učiliště v Tišnově absolvovala výborně a myslím, 

že ji to baví dodnes. Co se týká jídla, rozmazluje celou svou početnou rodinu- manžela, děti i 

vnoučata. 

Takže nevím, vlastně jsem jí tak trochu ovlivnila život. Dnes se jí za to omlouvám, ale pozor, 

třeba je ráda. Zatím mi to nevyčetla- a tak snad dobrý, ne? 
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Bratr a já 

Libuše s kamarádkou při hodině 

klavíru 
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MASOPUST 

eden,únor, doba vegetačního klidu, lidé odpočívají od práce na zahradách, je doba 

zabíjaček, hoduje se, veselí, a nabírají se síly na půst před Velikonocemi. To vše vrcholí 

velkou slávou Ostatků. 

Naše maminka Jarmila měla svátek 4. února a Dobromila hned druhý den. Obě slavily 

společně a právě to mám spojeno s děláním koblih, což je typicky masopustní záležitost. Já 

sama je dnes nedělám a ani neumím, ale vidím živě před sebou, jak je maminka smaží a celý 

dům je provoněný rumem. 

Pro nás děti bylo nejatraktivnější pochovávání basy. To šel průvod masek přes dědinu; 

chalupa od chalupy, masky se všude se zastavily, dostaly 

výslužku a my s nimi a za nimi, jako doprovod. Však jsme 

taky říkali: „Jdeme honit maškarády.“  

Čím více domácností navštívily, tím byly veselejší a my 

z toho měli legraci. Medvěd, kobyla, bába s nůší na zádech, to 

všechno bylo typické.  

Všichni se pak chystali na velký sobotní maškarní bál, který 

 ukončil zimní plesovou sezonu. Každý si připravoval 

nějakou zajímavou masku, aby nikdo nikoho nepoznal a 

mohlo se trochu řádit, než přijde o půlnoci odmaskování. Již 

samotné pozvánky na bál byly vtipné a dost často je vymýšlel 

i náš tatínek-různé veršovánky a malůvky slibovaly dobrou 

zábavu. 

Jako dospělejší jsem se bohužel žádného takového 

maškarního nezúčastnila, ale plesu jako takového ano. Každý 

spolek, který pořádal ples, jako třeba hasiči, Svaz žen, 

fotbalisté, zahrádkáři anebo Sdružení přátel školy, měl svou 

svéráznou výzdobu. Pozvali nějakou osvědčenou kapelu, která přitáhla i přespolní- to aby 

byla hojná účast a vydělaly se peníze.  

Bylo mi právě šestnáct, když jsem se společně s rodiči chystala na ples. Měla jsem krásné, 

modré, silonové šaty, bílé doplňky, natupírované vlasy, prostě jako vystřižená z filmu Starci 

na chmelu nebo z Renčova  retro filmu Rebelové.  

My holky seděly u jednoho stolu, kluci chodili a chodili a tancovala jsem každý kousek. 

Tenkrát se žádalo o tanec jako v tanečních a i ty ploužáky se tancovaly v základním držení; 

žádné uvolněné figury a ruce pánů jezdící slečnám po zadku; nu, přece jen jiná doba, i když 

jsem si tehdy připadala dosti moderní. 

 O něco později se však začal tancovat twist a to šla všechna pravidla bokem. Maminka 

 z povzdálí sledovala s kým a jak se bavím, a druhý den jsme si o těch hoších povídaly a 

pomlouvaly, jako dvě správné ženské. 

Bylo to fajn!    
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ŠKOLA – aneb konec legrace, poslouchej ušima! 

 

tále a neustále se musím učit, pokud chci být ještě po 

šedesátce tak trochu „ in.“ Nejhorší je, když starší 

lidé přestanou sledovat dění kolem sebe a pořád 

opakují: „To za našich časů!“ 

Ano, takže tedy za našich časů jsem poprvé vzala na záda 

aktovku, slavnostně došla ke škole celá natěšená, protože 

jsem tušila, že se bude dít něco nového. Co to znamená 

trojtřídka nebo dvojtřídka, když první stupeň základní 

školy má ročníků pět?  

Do dvou tříd (místností) se musí vejít všech pět ročníků.  

Tři řady lavic, v nichž sedí druháci, třeťáci i páťáci. Pan řídící Paděra to neměl lehké. Rychle 

vysvětlit látku jednomu ročníku, poté zadat písemnou práci a „vrhnout se“ na další. Tak to šlo 

stále dokola. Jedni samostatně pracovali, druzí poslouchali výklad nebo byli zkoušeni. Já jako 

druhák jsem již měla všechno hotové, a tak se zájmem poslouchala výuku pro páťáky. 

 Už tenkrát jsem tedy věděla, jak prvobytně pospolní lidé loví mamuty, a bavilo mě to více 

než psaní vět a počítání jednoduchých příkladů. 

Školní jídelna neexistovala. Chléb s máslem nebo sádlem v papírovém sáčku bylo naše jídlo, 

které jsme konzumovali v létě na školním dvoře, přitom hráli panáka a my holky si sdělovaly 

svoje dívčí důvěrnosti. V poledne vyučování končilo a šlo se domů na oběd. Společnou cestu 

jsem měla s Jožou, který mi nesl aktovku a zval mě na řízek. To byl totiž vrchol gurmánství, 

který jsme tenkrát znali. 

Pořád jsem se měla na co těšit. Výborně jsem četla a stále na nástěnce zaujímala první místo 

v rychločtení. Celých pět let.  

Ve třídě jsem vždycky seděla v první lavici s Libou Strachotovou anebo Marunou 

Dvořáčkovou. V zimě se topilo ve velkých kamnech; to občas pan řídící přerušil vyučování a 

začal přikládat uhlí. Všichni jsme ho rádi sledovali, neboť to bylo přece jen nějaké rozptýlení, 

i když jen chvilkové. 

Pan řídící se jmenoval Josef a na den  jeho svátku se vždycky chystala velká oslava. Maminky 

něco upekly, ráno jsme se shromáždili na chodbě a šli průvodem do třídy. Na podnose vidím 

upečeného beránka a každý ještě nesl osobní dárek. Toho dne se nezkoušelo a moc neučilo. 

Oslavenec nám vyprávěl celé dopoledne nějaké zajímavé příběhy.  

A se svátkem Josefa přicházelo jaro. Než jsme došli domů ze školy, zastavili se po cestě u 

několika důlků a pak jsem přicházela domů s úlovkem kuliček anebo také úplně bez nich - 

prostě hazard.  S jarem nám také nastala povinnost sbírat léčivé byliny. Nejhorší byl podběl. 

Lezli jsme kolem potoka, hledali žlutá kvítečka, která jsme sušili na půdě a nosili v sáčcích do 

školy. To vše se pečlivě evidovalo. Když už byly krásné, teplé dny, chodili jsme na byliny 

místo vyučování; do lesa na mařinku vonnou. To už bylo o něčem jiném. Natrhali jsme jí 

veliké množství a hned měli splněný limit! 

Kromě pana řídícího učila ve škole i paní učitelka Machátová. Byla to maminčina kamarádka, 
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která tvrdila, že Libuška je ctižádostivé děvče. To slovo jsem slyšela poprvé, nechala si je od 

maminky vysvětlit, abych se dověděla, co si o mně myslí někdo jiný.  

Paní učitelka byla, a asi musela být aktivní ve veškerém kulturním dění na vesnici. Sbor pro 

občanské záležitosti organizoval slavnostní vítání občánků do života a tak vítala paní učitelka 

i mého syna Liborka. Později pak měla smuteční řeč u maminčina hrobu a sama zemřela jen o 

pár let později. Myslím, že jí nebylo ani šedesát. 

Jednou, když jsem vyšla z domu s úmyslem jít do školy, snesla se z nebe sprška papírů. 

S velkým zaujetím jsem se je jala sbírat a celý štos přinesla do třídy. Nebyla jsem jediná. 

Dověděli jsme se ale, že to byli imperialisté, kteří pronikli nad naše území a shazovali 

z letadel letáky, které nabádaly proti režimu. Moc jsem tomu nerozuměla a bylo mi to 

“šumafuk“. Zajímavější bylo, když shazovali amerického brouka, mandelinku bramborovou. 

Vyzbrojeni krabičkou od sirek jsme museli chodit po polích a ty škůdce na bramborách sbírat. 

Chtěli zničit naše zemědělství a my tomu bránili. Nenašla jsem ani jednu mandelinku, a tak 

moc jsem chtěla! Ach, ti Američané! 

Po tom stereotypu, který nic nepřinášel, se najednou ve čtvrté třídě začalo něco dít: přišla 

nová učitelka ruštiny soudružka Ryšavá. Přísná, stará panna. Najednou jsme oživli, začali se 

snažit a první ročník ruštiny jsme brali vážně. Byla jsem docela ráda, šlo mi to, bavilo mě to, 

takže pohoda. Po létech, když jsem navštívila SSSR, vůbec nepoznali podle řeči, že jsem 

„inostránka“, tedy cizinka. Myslím, že paní učitelka Ryšavá v tom měla prsty, protože už 

tenkrát chtěla, abychom vyslovovali s ruským, a ne českým přízvukem. 

Vždycky již v září se začalo nacvičovat pásmo písniček a básniček na oslavu VŘSR, která se 

konala 7. listopadu. Zkrátka, Velká říjnová socialistická revoluce. Co se tehdy dělo v Rusku, 

víme. Začalo to výstřelem z lodi Aurora v roce 1917- bolševici v čele s Leninem svrhli cara 

Mikuláše, zastřelili celou jeho rodinu a začali vládnout. No a my v padesátých letech 

oslavovali a oslavovali, protože jsme milovali Sovětský svaz. Že? 

 Poklonkovali jsme velké velmoci, která nás ovládala. Dnes to vypadá jednoduše, ale tenkrát 

se trochu vymykat- tak to tedy nešlo!  

V páté třídě jsme už byli „mazáci“ a chystali se po prázdninách do lysické školy. Jednou za 

měsíc, vždycky v pátek, skončilo brzy vyučování a nastala zábava. Lavice se ve třídě srazily 

k sobě, na tabuli se pověsilo plátno, pan řídící vzadu postavil na stůl promítačku a my se 

začali bavit. Nu bavit. Ono nás už to moc nebralo, dívat se na pohádky. Zajímalo nás více, 

vedle koho sedíme. 

 Když si ke mně přisedl Petr, byla jsem na pokraji blaha- sovětské kreslené pohádky a vedle 

kluk, který je mi sympatický! Myslela jsem, že už nic víc nemůže být lepšího.  

Řekněte, nemysleli byste si to taky? 
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VELIKONOCE 

 

vyky jsou zvyky, jako tehdy, tak i dnes. Jeden rozdíl tady ovšem je. Reklama! Obchody 

jsou plné velikonočního zboží již koncem února. Jsou to svátky hlavně křesťanské, a to 

se na vesnici opravdu drželo. 

 Ve škole jsme tomu sice museli říkat svátky jara, ale ono to je vlastně všechno spojené. Jaro 

v plném proudu, krásné počasí, rozkvetlé kočičky, zlatý déšť a my holky chodily už bez 

punčoch, jaké bývalo teplo. Později jsem byla však trochu chytřejší a nosila kalhoty. To aby 

švihání tolik moc nebolelo. 

Cukroví se peklo téměř jako na Vánoce. Barvila se vajíčka a my pak na ně vyškrabávali různé 

ornamenty. Na Velikonoční pondělí jsme s Dobruškou byly připraveny již brzy zrána a 

vyčkávaly své spolužáky. Náš brácha si vzal tašku a šel. To, co my jsme dávaly výslužkou, on 

musel zase vymrskat a přinést domů. Celý den se u nás netrhly dveře. Stály jsme u okna, a 

jakmile se někdo blížil, vyběhly jsme na přední verandu a nechaly si dobrovolně namrskat. 

Maminka přinesla dobroty a kluci odfrčeli o dům dál. Odpoledne chodili tatínkovi kamarádi, 

většinou fotbalisté, a to jsme dostali všichni -včetně maminky. To už se také otevírala nějaká 

lahev a bylo veselo. 

Dnes to už tak moc neprožívám. Jsme většinou na chalupě a užíváme si opravdu to jarní 

počasí, pokud v poslední době nějaké takové je. 
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O PRARODIČÍCH 

  rodičích a prarodičích, byly napsány celé romány. Láska, neshody, nenávist, to vše se 

traduje celá tisíciletí. Pokud se však objeví v některém pokolení ta lepší verze, že, rodina 

žije alespoň trochu ve shodě, je to úžasné a hlavně přínosné pro mladou generaci. 

Přemýšlím, zda by takový puberťák s postavou Ramba přepadl nebohou stařenku jdoucí o 

holi a nesoucí si pár korun ve své peněžence, kdyby měl doma babičku téhož věku. A už jsme 

u jádra pudla. Miluješ svou babičku a dědečka, kteří vychovávali tvoje rodiče, a teď i tobě 

dávají, co mohou? 

Nemůžeš něco takového udělat! 

Dědečka Josefa, maminčina tatínka, jsem nepoznala. Zemřel rok před mým narozením ve 

svých 53 letech. V kronice jsem se dočetla, že na nemoc astma. Dnes by určitě v tomto věku 

ještě žil. 

Moje dvě babičky se vídávaly zřídka a každá byla jiná.  

Z maminčiny strany, Anežka, byla bohužel nemocná, takže ji znám jen sedící v křesle, 

věchýtek, který prý byl kdysi krásnou ženou. Když mám před sebou její fotografii, připomíná 

mi velice herečku Kate Winslet z velkofilmu Titanik. Příčinou její nemoci byla nějaká 

neurologická záležitost- když chtěla chodit, ztrácela rovnováhu. Po padesátce potřebovala 

neustálou péči. Tu jí poskytovala teta Jitka, maminčina sestra; a my tam chodili pravidelně 

každou neděli odpoledne na návštěvu. Teta to vůbec neměla lehké. Musela být s babičkou 

doma, žádné peníze nedostávala, a tak žili jen ze strýcova platu. Hlady se však neumíralo – 

byla zabíjačka, zelenina ze zahrádky, brambory, ale muselo se šetřit po všech stránkách. Moje 

sestřenice a bratranci se všichni v životě dobře uplatnili. Vystudovali, podnikají, a to možná i 

díky tomuto dětství. Nedělní návštěvy mám spojeny s výbornými buchtami tety Jitky: 

jablkové, švestkové, makové a někdy i tvarohové. Dnešní hospodyňky kynutá těsta moc 

nedělají, je to pracné a časově náročné. Já sama jsem začala až s odchodem do důchodu. I 

když to není tak nejhorší- kvality koláčů tety Jitky nedosáhnu nikdy! 

 

Babička Anna byla maminkou mého otce, a když jsem se narodila, bylo jí právě 65 let. Než 

jsem ji začala trochu vnímat, byla sedmdesátnice. Pamatuji ji jako malou, mírnou, 

pohádkovou babičku. Jezdila k nám jen málo- to když naši rodiče chtěli odjet někam na 

podnikovou rekreaci. Nemohlo se nikam do zahraničí, tak se organizovaly pro pracující 

dovolené, kde se všichni máme! Viz filmy Anděl na horách nebo Dovolená s Andělem, 

natočené právě v té době. 

 Babička s dědou měli malé hospodářství ve Svitávce. Aby si trochu přilepšili, jednu část 

chalupy pronajímali. Kromě našeho tatínka Aloise a tety Berty měli ještě jednoho syna, 

Františka. Podle fotografie to byl hezký chlap, vysoký po dědovi, sportovec.  Prý se nachladil 

při nějakém zápasu v kopané a zemřel na banální zápal plic ve svých 32 letech. Když na něj 

někdy přišla řeč, babička Anna měla vždycky v očích slzy. Tenkrát jsem nechápala. Dnes ano.  

Ve Svitávce se mi moc nelíbilo, když jsem tam musela. Nudila jsem se. Chodit pást kozy 

nebo dělat na políčku mě nebavilo. Ještě že tam bylo koupaliště! Bývala jsem tam ale sama, 

žádná kamarádka, a že by se babička s dědou šli se mnou koupat? Úplně nemožné! Jedno mi 
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však utkvělo v paměti natrvalo a má to své kouzlo. Babiččiny pohádky! Vyprávěla je 

s takovým gustem a tak zajímavě, nu slyším je dodnes. 

Děda Antonín byl vysoký, docela pohledný, inteligentní chlap, zajímavý člověk, ale s námi 

dětmi příliš nekomunikoval. Narodil se jako já ve znamení Kozoroha a moc rád četl. U něho 

na nočním stolku jsem si tajně vypůjčovala dobrodružné knihy a seznamovala se s kapitánem 

Nemem nebo Old Shatterhandem. Někdy mi podstrčil peníze, aby to babička neviděla, a 

babička dělala totéž, aby o tom děda nevěděl. Co ho asi hodně poznamenalo, byla první 

světová válka. On se narodil v roce 1873, tak kolik mu vlastně bylo, když šel bojovat za císaře 

pána? Bylo mu něco málo přes čtyřicet, bojoval na italské frontě a přežil. Měl prostě štěstí. 

Později, jak já ho pamatuji, se každou neděli „vyfešákoval“ a hajdy do hospůdky. Byl známý 

tím, že výborně hrál taroky. Prý je to docela těžká hra a musí se umět dobře kombinovat. Bez 

pár měsíců se dožil sta let, psychicky byl stále dobrý, jen to tělo člověka pak zrazuje! 

Dnes chodím za ním do Svitávky na hřbitov. Odpočívá tam on, babička a oba jejich synové, 

strýc František a náš tatínek Alois. 
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ČARODĚJNICE- MÁJKA- OSLAVA PRÁCE  

dyž moje vnučka získala cenu Miss Čarodějnice a donesla si domů krásné koště, 

přenesla jsem se opět o pár let zpátky. 

Pálili jsme čarodějnice každý rok, jen se z toho nedělala taková komerční záležitost. 

Nekonaly se žádné atrakce, stánky s občerstvením a tím i vytahování peněz z kapes rodičů. Já 

si vzala na sebe tepláky, koště do ruky, napila se přímo z vodovodního kohoutku a šlo se. U 

drnovického hřiště na loučce byla zapálena hranice. 

Napálili jsme košťata v ohni a házeli do prostoru. Na 

večerním nebi to byla nádhera a ani žádný hasič nestál 

poblíž. Nebylo třeba, já v dětství nepamatuji jeden 

jediný požár, a to ani ten čarodějnický. 

Každý rok hledím s úžasem na rozkvetlé stromy a 

říkám si: „Jaká to krása!“ Jako by před tím nikdy 

stromy nekvetly. Kvetly, a jak! Dnes se sice jaro občas 

ozývá o něco dříve, někdy zase o moc později, ale to už 

nás nepřekvapuje. Tenkrát to ale bylo tak, jak má být, a 

pod silnicí „kvetlo všechno, ale pravšechno,“ jak to již 

v Broučcích  popsal  pan Karafiát. 

Chci se zmínit o jednom zvyku, který se dochoval až dodnes, a to je stavění májky. 

První den v květnu už musela stát v každé vesnici krásně nazdobená. Byla učiněna ochranná 

opatření a rozepsaný hlídací pořádek; největší potupou totiž bylo, když hned druhý den májka 

zmizela. Prostě z vedlejší vesnice byli chytřejší a šikovnější.  

Nejkrásnější byly přípravy. To už několik dní před tím se vyhlédl v lese strom, který chlapi 

přivezli a začali na něm pracovat. Kmen se krásně ohobloval, větve ořezaly a zůstala jen 

pěkná koruna. Ta se pak ozdobila barevnými pentlemi a v předvečer Prvního máje se strom 

postavil. My děti okukovaly, pomáhaly a dobře se bavily. Každé ráno po probuzení jsem 

rychle utíkala k oknu a kontrolovala, zda ještě stojí. Někdy vydržela dlouho, někdy ji ukradli 

za pár dní, to když hlídka polevila ve svém konání. Bylo to takové malé dobrodružství, kdo 

s koho.  

Ráno, vyspaní do krásného, prvomájového dne, hurá na oslavu práce! 

Dlouho jsme se srocovali dole v dědině, aby pak celý průvod vyrazil v čele s praporem a 

podobiznami Marxe, Engelse, Lenina a prezidenta, který právě žil, pěšky do Lysic. Pěkně za 

sebou pochodovali pionýři, „ červenokřižačky“ ve stejnokrojích, hasiči, fotbalisté, cvičenci; 

v rukou mávátka a transparenty. V Lysicích jsme se zapojili do dalšího, většího průvodu a pak 

už pochodovali před tribunou, plnou soudruhů. Oni mávali nám, my zase jim a z plna hrdla 

křičeli: „ Ať žije mír, ať žije Sovětský svaz, se Sovětským svazem na věčné časy!“ Vykřičeli 

jsme si hlasivky, rychle našli stánky s občerstvením, koupili si žlutou sodovku za 30 haléřů a 

spokojeni odcházeli opět přes kopec do Drnovic se zvědavostí, zda někdo mezitím neukradl 

naši májku. 

Bylo to milé a ještě dnes, když v květnu projíždím nějakou vesnicí a stojí tam májka, jen se 

tak tiše pro sebe pousměji. 
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MAMINKA- na světě mít tak času dost! 

 

ž jsem začala rozum brát,ale i později jsem byla vždycky na svou maminku pyšná. 

Vymykala se na vesnici ve všem. Chodila jinak oblékaná- neustále lodičky a kostýmky, 

na rozdíl od babek v šátku. 

To sebevědomí jí dodal náš tatínek. Učil ji podnikání, a jak se má chovat při různých 

pracovních jednáních. Jenže u ní vždycky zvítězila dobrosrdečnost. 

Byla ráda mezi lidmi, a tak chodila do Svazu žen, Červeného kříže a později oběma těmto 

organizacím předsedala. Bavilo ji organizovat babské bály anebo kurzy první pomoci; i já 

jsem se jich ráda zúčastňovala, pokud to bylo možné. 

Když večer odcházeli s tatínkem tancovat, strašně se mi líbilo maminku vypravovat. 

Pomáhala jsem jí s oblékáním, česala ji a malovala. Každý, kdo mohl, upekl něco dobrého do 

bufetu a to se na plese prodávalo. Ráno jsme se pak nemohli dočkat, co nám rodiče přinesli; 

pár kousků dortu, věneček, trubička, tak to nám stačilo ke štěstí! 

Svépomocí se ve vsi stavěla prádelna. Organizoval to opět Svaz žen a pomáhal každý, kdo 

mohl. My tam potom chodili prát; doma jsme dali do vozíku špinavé prádlo, odvezli do 

prádelny a mou povinností bylo ruční máchání ve velké vaně. Dnes už si nikdo nedovede 

představit, že celé jedno odpoledne se muselo věnovat takové činnosti, jako je praní prádla.  

Jak se všechno v životě mění!  Být vdaná žena a nemít naškrobené a jako lístek vyžehlené  

prádlo- to vůbec nepřipadalo v úvahu. Dnes pomalu a jistě slevuji ze svých zvyků a myslím, 

že nejsem sama. A vida- ono to taky jde! 

 

 

 

A 



34 

 

 

ZAVŘU-LI NA OKAMŽIK OČI, DOKÁŽU SI NAPROSTO A ŽIVĚ VYBAVIT OBRÁZEK: 

 

POMALU SE STMÍVÁ, JÁ A MOJE ŠPATNÉ SVĚDOMÍ PRÁVĚ BĚŽÍME DOMŮ.  

OPRAVDU TO DŘÍVE NEŠLO! NEŽ JSME S ALENOU, MOU KAMARÁDKOU, 

ROZEBRALY VŠECHNY NAŠE PROBLÉMY A NAPLÁNOVALY SI ČINNOST NA DRUHÝ 

DEN, BYL VEČER. 

A TAK JAK CHVÁTÁM S VYPŮJČENOU KNIHOU POD PAŽÍ, V DÁLI VIDÍM MAMINKU, 

KTERÁ KRÁČÍ ZŘEJMĚ NA NĚJAKOU SCHŮZI.  

STAČÍ NA MĚ V LETU ZAVOLAT CO JE K VEČEŘI, A ŽE 
KLÍČ JE POD ROHOŽKOU. 
 

 

  Nebyli jsme zatěžováni televizí a já se těšila, jak budu číst a číst. Později, když jsme televizi 

koupili, to už mi bylo patnáct. Rády jsme se s maminkou a Dobruškou dívaly na krasobruslení 

a televizní písničky. Ona milovala zpěváka Jiřího Vašíčka, který měl nádherný baryton a jeho 

písničky jako Píseň o mušli, Tulipány z Amsterodamu nebo Ten den kdy se vrátí déšť slyším 

někdy z pořadů pro pamětníky a je mi přitom tak krásně smutno. 

Naše milá maminka! Jak se mnou prožívala první lásku! Myslím, že i ona ji měla a byla moc 

zklamaná. Nu, i maminky mají svá tajemství. 

To, že jsem se brzy vdávala, nebylo úplně ideální, ale jedno pozitivum to mělo. Mého 

manžela měla ráda, podstrojovala mu a myslím, že si padli do noty. Stihla se seznámit i 

s mým prvním dítětem, svým vnukem. Byla na něj patřičně hrdá, jezdila s kočárkem po 

procházkách a každému se chlubila. Jsem moc ráda, že jsem jí v závěru jejího krátkého života 

umožnila prožít alespoň chvíli roli babičky. Škoda, že moje děti neviděla vyrůstat! 

 Ale tak to je. Jsou věci, které neovlivníme, jen se musíme přizpůsobit.  

Každý má v sobě něco cenného, co nikdo jiný nemá! A tak to bylo i u naší maminky.  
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ŠKOLA- čas malin nezralých 

 

ždy, když nás čeká něco nového, neznámého, máme tak trochu strach, trochu se těšíme a 

čekáme, jak to dopadne. Většinou dobře, protože mladý člověk se dokáže rychle  

orientovat v novém prostředí. 

To všechno jsem prožívala, když jsem v roce 1957 poprvé kráčela do lysické školy, která stojí 

na kopci zvaný Ján. Odtud se dobře šlapalo na jednu stranu do Drnovic a na druhou dolů do 

Lysic.  

  Lysice byly už městys se svým známým zámkem, zámeckou oborou, tenisovými kurty, 

kulturními domy, obchody a koupalištěm. To samo o sobě už vypovídá o lepších možnostech 

využívání volného času. 

Ale já zatím teprve pochoduji s aktovkou dva kilometry do školy, poznávat nové spolužáky a 

vydobýt si místo na slunci.  

Budova školy byla honosná a impozantní, zasazená v krásném prostředí lysické obory a tehdy 

vlastně téměř a naprosto nová. Navrhl ji známý brněnský architekt Bohuslav Fuchs, který je 

autorem řady brněnských staveb, z nichž nejznámější je třeba Zemanova kavárna na Kolišti 

nebo Palác někdejší státní banky na náměstí Svobody. 

 V roce 1947 byl položen základní kámen a slavnostně byla škola otevřena v červnu 1951. 

Dívat se na ni chodili ze široka daleka, protože v té době neměla konkurenci. Ani teď nevím, 

že by se nějaká nová škola stavěla. Všechno jsou to opravované, staré budovy, ale říká se, že 

mají tradici.  

Krásné, slunné, prosklené třídy, dobře vybavené, a k tomu veškeré okolní zázemí; kabinety, 

školní kinosál, dílny, knihovna, tělocvičny, šatny, jídelna, školní družina a na každém patře 

fontánky na pití. Tak tím vším jsme se tenkrát rádi chlubili.   

O přestávkách bylo „stěhování národů.“ Rychle všechno sbalit a přemístit se do jiné třídy. 

Nechodili učitelé za námi, ale my za nimi. Takže třeba hodina kreslení. V kreslírně byly 

zvláštní lavice, které se daly přizpůsobit jako v ateliéru. Pan učitel Gebrián nás přijímal v této 

své třídě a příští hodinu už tam seděli jiní. Dnes možná běžná praxe, ale tenkrát ne. Někdy, 

dříve než jsme začali kreslit, nám dával pan učitel ponaučení do života. Mládí je ovšem 

nepoučitelné. Mladí si myslí, že u nich to bude přece všechno úplně jinak. Nějaké to semínko 

však zaseto bylo a dnes bych si tak ráda to filozofické rozjímání poslechla. 

 Všechno mě bavilo, učení i zájmové kroužky. Pěvecký, s kterým jsme vyhrávali soutěže, 

anebo zdravotnický, kde jsem se naučila poskytovat první pomoc a obvázat kde co. Měla jsem 

pak kladná hodnocení, když jsem se hlásila na střední zdravotnickou školu. 

Jen ta matematika! Pro mě noční můra. Nedá se moc naučit. Buď to člověku matematicky 

myslí, nebo ne. Co jsem se napočítala příkladů za asistence mého tatínka, který právě 

s matematikou neměl problémy. Ale nakonec to vždycky dobře dopadlo. Pomohly i 

spolužačky, třeba Zdena P., se kterou jsem seděla, občas při písemce napověděla. Ona ta 

Zdena pak celý život učila matematiku.  

Dobře jí tak!  

 Brzy jsem si tedy získávala přátele prostřednictvím všech těch zájmových kroužků i z jiných 

tříd a nebyl problém nahlédnout i do některých rodin v Lysicích. Jednou mě na návštěvu 
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pozvala Bára.  Usadily jsme se v obývacím pokoji a za chvíli její babička přinesla podnos 

s čajovou soupravou. Podala nám čaj v šálcích z tenoučkého porcelánu, cukr jsme nabíraly 

kleštičkami a na talířku voněl citron. To mě tenkrát naprosto dostalo. Tajně se šuškalo o jejím 

otci, který byl ve vězení z nějakých politických důvodů. 

Téměř všichni, až na nějaké vyjímky, jsme byli pionýři. Museli jsme i do vyučování nosit 

červený pionýrský šátek. Já občas zapomínala, ale když jsem ho měla, bylo to dobré, alespoň 

netáhlo na krk. Pravidelně jím musel být ozdoben předseda třídy Vláďa, jehož otec ve škole 

učil. Já jsem byla chvíli tajně do něho zamilovaná, ale on to samozřejmě ani v nejmenším 

netušil. 

Třídu tvořily děti lysické a okolní dojíždějící. Pro nás „drnovčáky“ nebyl problém se zúčastnit 

i jakýchkoli mimoškolních akcí. Buď nám jel nějaký autobus, nebo i večer jsme šlapali přes 

kopec. Horší to měli spolužáci z hor. Na druhou stranu od Lysic do lesů a kopců byly vesnice 

již blíže k Českomoravské vysočině, a tak tam zažívali daleko větší zimy a hlavně spěchali 

vždycky rychle domů. Museli pomáhat v hospodářství. 

Ale zpět k vyučovacím předmětům. Tehdy ještě většinu učitelského sboru tvořili muži. 

Dokázali si zjednat pořádek, sice každý jiným způsobem, ale žáci měli respekt. Na pana 

učitele Opluštila nemůže nikdo zapomenout, protože tak perfektní základ českého pravopisu a 

literatury by nám nemohl dát nikdo. Ještě dnes umím vyjmenovat spojky podřadicí, jako když 

bičem mrská. Také učitel Šafránek, učitel dějepisu, vyprávěl tak poutavě a se zaujetím, že 

zlomil ukazovátko, kterým si podepíral břicho mezi dvěma prvními lavicemi. On tu někdy 

fádní látku uměl okořenit svými zážitky. Když se probírala druhá světová válka, nikdo jsme 

ani nedutali.  

Pan učitel Kudláček měl také zvláštní 

výchovu neposlušných žáků. Vyvolal je 

k tabuli a tahal za velmi krátké vlasy u uší a 

kluci rostli a rostli až do stropu.  

A ještě jeden příklad, který znám 

z vyprávění, ale věrohodného. Je to 

záležitost veskrze demokratická.  

 

Pan učitel Topinka používal kombinovanou 

výchovnou metodu:  

KOMENSKÝ- FRIŠTENSKÝ.  

Pro mladší generaci. Komenský- to by byla 

ostuda, kdybyste neznali, 

Frištenský- československý zápasník, mistr 

sportu. Před začátkem vyučování stál u tabule zástup dětí, které se chtěly omluvit. Neměly 

úkoly, nestačily se naučit (byla vypnutá elektrika) nebo chyběly v minulé hodině a neznají 

tedy novou látku.  

Každý z nich dostal otázku: „Ručně nebo stručně?“ Většina si vybrala první část, tedy ručně.  

Znamenalo to ukazovátkem pořádně přes prsty. Stále lepší varianta, než doma vysvětlovat 

rodičům poznámku v žákovské knížce. 

 Většina učitelů samozřejmě tuto metodu nepoužívala a psali raději poznámky. 
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 I když jsem docela zodpovědný člověk, narozený ve znamení Kozoroha, stejně jsem jednu 

poznámku dostala. Asi jsem to tenkrát zavinila já, když jsem při přesouvání se do jiných tříd 

vyprovokovala spolužačku Zdeňku průpovídkou, týkající se nějakého jejího nápadníka. 

Začaly jsme se „ pošťuchovat,“ a to se přestalo líbit soudružce učitelce, mající na chodbě 

dozor.  

Zdeňka K. dostala zápis do žákovské knížky:„Škrtila kamarádku a ta křičela na chodbě.“  

A já měla toto znění: „Křičela na chodbě, protože ji kamarádka škrtila.“  

No, já nevím, co se dělá při škrcení, ale já řvala. Kdybychom se tenkrát přenesli strojem času 

do současnosti, asi by to nějaký spolužák rychle nafotil na mobil a večer bychom byli 

v televizi.  

Fuj, to jsem si oddechla, že to bylo v jiném století! 

Proč jsem milovala ruštinu? Byl to tenkrát jediný cizí jazyk, kterému se učilo. Vonělo to 

dálkami. To mi pomohlo i o pár let později, kdy jsem navštívila několik ruských federativních 

republik: Azerbajdžán, Arménii, Tádžikistán anebo Moskvu. Zde jsem strávila celý měsíc a 

poznávala skvosty starého umění v Treťjakovské galerii nebo vyzdobeném moskevském 

metru. To, že jsem viděla Lenina, mohu prý všem radit. Mladé generaci to nic neřekne, ale 

kdysi letěl slogan: „Neraď, neviděl jsi Lenina.“ Ruštinu jsem uplatnila perfektně, a to díky 

paní učitelce Novákové, která vůbec sehrála v mém životě docela klíčovou úlohu, ale to jsem 

tenkrát ještě nevěděla, když jsme sepisovali dopis v ruštině pro nějakou dívenku ze 

Stalingradu, se kterou jsem si pak dlouho dopisovala.   

Mou velikou zálibou byly knihy. V té době jsem četla opravdu všechno, co mi přišlo pod 

ruku. Byl to široký rejstřík od klasiky až po braky typu červené knihovny nebo rodokapsů. 

To, jak sám název napovídá, byly romány do kapsy. Většinou popisovaly přikrášlený život 

kovbojů v Americe. Příběh naprosto banální. Nějakému drsnému svalovci se připletou do 

života krásná Mary nebo Susie, parta bídáků, která krade dobytek, a náš hrdina vše hravě 

vyřeší. Spravedlnost vždycky zvítězí, a ne jako ve skutečném životě, kdy na sebe nechá  

někdy velmi dlouho čekat. 

Měla jsem i svoje posluchače. Asi jsem uměla docela poutavě vyprávět a to mi zůstalo 

dodnes. Když přečtu knihu, která mě zaujme, nejraději bych o ní všem povyprávěla. Tehdy na 

mě vždycky čekalo několik spolužaček, šly jsme pěkně pěšky z kopce dolů do Drnovic a já 

líčila obsah nějaké knížky. Moje věrné posluchačky na mě vždycky klidně počkaly, jen aby se 

dověděly, jak příběh pokračuje dál. 

 

Asi v sedmé třídě  jsme začaly s kamarádkou vést „ jiskřičky“. To byli prvňáci, kteří se 

rozdělili do skupinek, a s jednou takovou jsme po vyučování pracovaly. Byly jsme jejich 

vedoucí, třináctileté dívenky, a moc nás to bavilo. Vymýšlely jsme pro ně zajímavý program, 

vedly si o tom deník, popisovaly naše aktivity, obohacovaly malůvkami a byly za to chváleny. 

Hodně jsme s nimi chodily do přírody a pořádaly různé soutěže. Nikdo se nemůže divit, že 

moje zájmy, jako byla literatura, divadlo, hra na klavír nebo zpěv, mě tak nějak naváděly pro 

budoucí práci s mládeží, tedy na studia pedagogiky. 

Ale ouha! Co můj kádrový profil. Ten byl v té době velmi důležitý. Moji rodiče byli 

živnostníci, dnes by se řeklo podnikatelé. Tedy žádný dělnický původ. Chyba! 
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Ještě jsem se nezmínila o nejlepším a nejoblíbenějším předmětu a tím byl tělocvik. Takové 

prima uvolnění. Neměla jsem problémy, když jsem od malička cvičila v Sokole. 

SPARTAKIÁDA. Kdo dnes ví, co to bylo. Konala se jednou za pět let v Praze a předcházela 

jí velká příprava. Byla to masová záležitost a dva roky dopředu se nacvičovala předem 

stanovená cvičení pro všechny věkové kategorie a celou republiku. Vrcholem bylo vystoupení 

v Praze na Strahovském stadioně. V tělocviku jsme začali nacvičovat všichni, ale jen někteří 

byli vybráni na místní a okresní spartakiády a jen ti opravdu nejlepší se dostali až do Prahy. 

Podařilo se mi to a v červnu 1960 nás několik děvčat odjíždělo směr Praha. Jako starší žákyně 

jsme měly krásné cvičení s červenými míčky v síťce a byl to nádherný a nezapomenutelný 

zážitek. Dnes se sice spartakiáda kritizuje a trochu podceňuje, ale ten plný stadion a já jeho 

součástí- úžasné!  

Na konci školního roku už stejně bylo všechno trochu volnější. Krásné počasí, známky téměř 

napsané a doba školních výletů. V osmé třídě to bylo nádherné, několikadenní putování po 

Krkonoších. Třída A jela jeden den před námi a sešli jsme se všichni až na Luční boudě. To 

už jsme měli za sebou pár pořádných kilometrů z Jánských lázní a Černé hory. Večer pak 

společný večírek za přítomnosti učitelů, různé hry, zpívání při klavíru, žádný alkohol ani 

cigarety. My šli druhý den na Sněžku a „áčkaři “ se chystali na odjezd domů. 

Druhý výlet, který mám v paměti, byl až v deváté třídě. To už nám bylo patnáct a my se 

loučili se školou. Jeseníky byly nádherné a i pan třídní učitel Kudláček nás začal brát skoro 

jako dospělé, když nám dovolil si dát na jedné horské chatě kávu. 

Dnes, když se každých pět let pravidelně setkáváme se spolužáky, rádi na to vzpomínáme. 

Vůbec ta setkání jsou bezvadná. Nejprve jsme si ukazovali fotografie z našich svateb, později 

fota našich dětí, ještě později svatby našich dětí a pak děti našich dětí. A kolotoč se točí dál. 

Co nám ještě zbývá? Začneme se starat taky trochu o sebe, radovat se ze života, bilancovat a 

rozdávat moudro, které jsme za celý život nastřádali. 

 

Ještě se musím zmínit o jedné osobě. Je to můj životní dluh, protože jsem neměla a nestihla tu 

možnost poděkovat. Uvědomuji si až o tolik let později, jak dovedou v životě zapracovat 

náhody. 

Ředitel školy vládl pevnou rukou, žáci i učitelé měli před ním respekt a zlobící kluci strach.  

Nikdo si už dnes vůbec nedovede představit, že o tom, zda člověk bude studovat, či ne, 

nerozhodují rodiče společně s dítětem, ale také nějaká Rada národního výboru. 

Moje studium na střední škole bylo zamítnuto. Pár lidí, komunistická buňka, rozhodovala o 

mém osudu. Dcera bývalých živnostníků nemá nárok se dále vzdělávat. O tom všem jsem 

samozřejmě nevěděla a těšila se na studium. 

Na scénu však přichází soudruh ředitel Novák. Nelituje času a váží cestu do Drnovic na další 

zasedání Rady místního národního výboru. Nevím, jakými argumenty toho dosáhl, ale moje 

studium bylo dodatečně doporučeno. 

 Jakým směrem by se ubíral můj život, kdyby se to nestalo?  

 Určitě bych si v budoucnosti udělala maturitu. To vím. Nebylo by to asi ve zdravotnictví a 

tak bych nepoznala tolik báječných lidí, kteří prošli mým životem. 
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Na závěr, opravdový závěr, ještě jedna příhoda, tak trochu tragikomická.  

Vystudovaná zdravotní sestra přijímá pacienta, který v minulosti nedoporučil její studia na 

zdravotnické škole a teď je tak moc rád, že se o něho někdo v jeho nemoci postará. 

 On ví, že ona ví, ale nic není vyřčeno. Je to prostě pacient, který ji potřebuje. 

Ať počítám, jak počítám, letos uplyne od této doby, času malin nezralých, neskutečných 

padesát let. 

 Já bych tak řekla třicet! Ale padesát? 

 

 

 

 

O PŘÁTELSTVÍ – na mě se můžeš spolehnout-aneb máš-li dobrého přítele, 

máš víc, než on!  

čera měla svátek Alena. Tak se jmenuje moje kamarádka, se kterou se již dlouho 

nestýkám. Víme o sobě, jednou za čas se potkáme nebo přes nějaké známé se necháme 

pozdravovat. Musím podotknout, že nežijeme v jednom městě, jen to rodiště máme 

stejné a tam se vyskytujeme každá v jiný čas. 

Jak už jsem řekla, stačí zavřít oči a zavalí mě vzpomínky na dětství, na jeho vůně a dojmy. 

Tak teď právě jsem s Alenou v době, kdy jsme si říkaly, že jsme ty nejlepší kamarádky na 

světě. 

 Dvě dívenky z naprosto odlišných rodin. My živnostníci, dnešní podnikatelé se svými 

starostmi, oni úplně jinak politicky orientovaní, tenkrát ve velké výhodě. Její otec pracoval na 

Krajském národním výboru v Brně, maminka byla v domácnosti a starala se o malé 

hospodářství. Já jsem musela dělat doma drobné práce, ale Alena těch povinností měla daleko 

víc. Abychom mohly ven, a to jsme každý den měly nějaké plány, občas jsem jí musela 

pomoci. Plely jsme zahrádku, zametaly dvorek, a když jsem viděla, jak máchá prádlo 

v potoce, byla jsem moc ráda, že to dělat nemusím. 

V neděli odpoledne jsme pravidelně chodily do kina. Měly jsme již „vyseděná“ místa v desáté 

řadě. Přiběhla jsem před jejich dům, zapískala naše znamení, Alena vyšla ven a pozvala mě na 

výborné domácí buchty. Takové ty tvarohové, kynuté. Ty jsem u nich milovala. Chodila jsem 

tam ráda, a to nejen kvůli buchtám. 

Co nás tenkrát spojovalo? Proč právě ona a nikdo jiný z mých kamarádek? 

 Tak především to byla chytrá a inteligentní holka. Měla jsem s ní pocit jistoty, protože si 

vždycky, za každých okolností věděla rady.  

Jinak jsme byly ale tak rozdílné! Nezpívala jako já, nehrála na hudební nástroj, nerecitovala a 

nedělala divadlo. Byla více sportovně zaměřena. Bavily ji míčové hry, a ty já přímo 

nesnášela. Byla vůdčí typ, ničeho se nebála, a tak mě i tak trochu ochraňovala. 

  

v 
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Něco společného jsme však měly. Byla to láska ke knihám. Alena se dobře učila, její rodiče 

dbali na vzdělávání a ona dostávala na Vánoce spoustu nových knih; ty mně pak hned po 

přečtení půjčovala. Je pravda, že to byly často knihy sovětských autorů jako třeba Žil jsem na 

Čukotce, Čuk a Gek nebo Patnáctiletý kapitán. Četly jsme ale i verneovky a májovky. Našly 

jsme u nich na půdě staré časopisy a tam na pokračování vycházely Rychlé šípy a Záhada 

hlavolamu, takže  jsem četla i foglarovky.  

U nás doma byla také dobrá knihovna. Tajně jsme si prohlížely obrázky obnažených žen 

v cestopisné knížce známých cestovatelů Hanzelky a Zikmunda Afrika snů a skutečností. 

Škoda, že tu knihu nemám. Dnes bych si s chutí přečetla i ten text. 

Druhá věc, která nás spojovala, byla příroda. Po celý rok, v létě i zimě jsme byly venku, 

běhaly po lesích a stráních. Ono to ale také mělo svůj účel. Chodily jsme na třešně, švestky, 

hrách nebo mák.  To byla taková malá políčka někde za vesnicí u lesa. Jednou večer jsme 

byly nachytány, když jsme u Trubáků na zahradě konzumovaly jejich rajčata. To pak byl 

mazec! Nesmím však zapomenout na lesní jahody, které, když jsem přišla s plným hrnkem 

domů, okamžitě smíchala s cukrem a mlékem a byla to dobrota. 

V zimě jsme každý den celá parta dětí až do setmění sáňkovaly, bruslily na rybníce nebo 

zamrzlém potoce, lyžovaly na stráních u Bělehrádkových nebo bobovaly. Boby, jak je známe 

dnes, neexistovaly. Alena ale něco podobného vlastnila. Její tatínek jí na staré brusle nabil pár 

prkýnek, takže měla sedátko na bruslích. U jejich domu jsme večer polévaly kopeček, aby tam 

druhý den byla ta správná klouzačka.   

Zajímavé je, že člověk má tendenci všechno přikrašlovat, zvláště to, co bylo dávno. 

 A tak se vidím, jak jdu domů unavená, promrzlá a šťastná. Tma, sníh, ticho, klid, prostě  

drnovsko- ladovská idylka. 

 

 

My byly tak „zblblé“ z těch všech sovětských knih, že jsme si založily partu Rudý květ. Aby 

byla parta jen ve dvou, to se nám moc nezdálo, a tak jsme přibraly ještě mého bráchu; začali 

jsme psát kroniku, společně vymysleli tajné heslo, znělku, a to bylo vše. Za chvíli nás to 

stejně přestalo bavit. 
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Nedávno mi moje sestra připomněla, že jsme měly u domu kamarádky na rohu pod kamenem 

tajnou schránku a tam si nechávaly vzkazy. To byly naše SMS. Chudinku mou malou 

sestřičku jsem tam posílala dost často.  

Nejlepší byly ale naše noční výpravy; to jsme se domluvily, že vyrazíme za dobrodružstvím. 

Vyskočila jsem o půlnoci oknem ložnice a běžela k Aleně. Ta samozřejmě spala jako dudek. 

Otevřeným oknem jsem vlezla dovnitř a vzbudila ji. Pak jsme chvíli bloumaly po nočních 

Drnovicích. Všichni spali, nic se nedělo, jen psi štěkali, a to tedy bylo naše dobrodružství. 

Stejně jsem se pak druhý den pochlubila mamince a ta se divila, jak lehce se dá nepozorovaně 

utéci z domu. Moje maminka měla pro nás dvě pochopení, byla kamarádská a všechno, 

hlavně o našich láskách, z nás vytáhla. Alena se jí svěřovala možná víc, než své matce. 

Dodnes nechápu, proč si zvolila studia na zdravotnické škole, když měla tak dobré známky, 

výborný kádrový profil a bavila ji matematika. Já neměla na výběr. Mě by nikam nepustili. 

Hlásila bych se určitě na pedagogickou nebo knihovnickou ale nakonec jsem skončila také na 

té „zdrávce“. Ona už tam rok byla a vlastně mě pro toto studium nadchla. Znala jsem už 

dopředu z vyprávění všechny profesory; zvyky na internátě, zajímavé předměty které mě 

čekají, jako třeba somatologie, fyziologie nebo latina. Prostě musela jsem za ní! 

 Tam jsme už ale byly každá někde jinde. Jezdily jsme sice spolu domů, chodily na zábavy, 

znaly svoje kluky, byly jsme si na svatbách a obě dvě chodily s bříškem. Jí se narodil Dalibor 

v prosinci 1965, a mě Libor v únoru, 1966. Pak konec. Naše cesty se rozešly.  

Stejně si ale myslím, že když jí teď hned zavolám, přijede okamžitě a pomůže. Věřím v to 

pevně. Stejně tak je tomu i obráceně.  

A tomu se říká přátelství.    
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Tatínek Alois  

Kamarádka Alena 

Libuška v první třídě 

Maminka  

Setkání spolužáků po 35 letech od 

základní školy 
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Spartakiáda v Praze v r. 1960-horní 

řada-pátá zprava 

Pionýrský tábor v Hodoníně 
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POUŤ- eso v rukávu si ponechej! 

oviny jsou kromě jiného plné senzací, a čím větší aféra, tím lepší. Pražské podsvětí, 

které je propojeno i do politiky a showbyznysu, si mezi sebou vyřizuje účty, a také se 

střílí. V restauraci, kde byli přítomni samí „úctyhodní lidé“, došlo k vraždě. Zastřelený 

mladý muž byl z bohaté rodiny, která si nadělala jmění ježděním s kolotoči po Evropě. Prostě 

kolotočáři!   

Tak jsme jim říkali my a těšili se na drnovickou pouť, která byla každoročně v červnu na 

svátek Svaté Trojice. Nějaké příbuzenstvo, které se sjelo, dobrý oběd nebo pečené cukroví, to 

nás nezajímalo tak moc, jako právě ti kolotočáři neboli komedianti. Přijížděli s maringotkami 

několik dní před poutí, postavili houpačky, kolotoče a řetízkáče. To pak nastala naše chvíle. 

Rozhoupat houpačku loďku, to byla pořádná fuška a velcí kluci to dovedli i přetočit. To jsme 

potom koukali!  

Nejdůležitější ovšem bylo nedělní odpoledne. Po svátečním obědě se všichni šli projít po 

návsi, pozdravit se s přáteli, nakoupit cukrátka, vystřelit růži a hlavně si vystát fronty na 

kolotoče. Krásně se nám utrácely penízky, které jsme po celý rok šetřili.  

Nedokážu se však ubránit pár vzpomínkám spojeným s poutí.  

Každý rok, když komedianti přijeli, chodily s námi do školy na pár dní jejich děti. Ty v tom 

ale uměly chodit! Rychle si získaly nějaké kamarády a začaly je tak trochu využívat. No a 

jeden rok jsem byla obětí i já. Pro novou kamarádku bych udělala všechno. 

 Ptala se, zda již máme upečené pouťové koláče. Když jsem přitakala, řekla:„Dones!“ Letěla 

jsem domů jako střela, maminka zabalila pár koláčů a já je rychle spěchala předat. Jaké bylo 

ovšem zklamání, když moje komediantka právě navazovala přátelství s Růženou 

Vybíhalovou. Ode mne si vzala koláče a přestala mít zájem. Ani ta slibovaná jízda zadarmo 

na kolotoči nebyla. 

 Poučila jsem se z toho? Nevím, snad, ale koláče jen tak už nikomu nenosím. 

 

V druhé příhodě figuruje opět Oldřich. Již v pátek a sobotu byly kolotoče v provozu, tedy 

taková malá generálka na neděli. Maminka tenkrát asi neměla drobné, a tak dala Olimu celou 

stovku. Zřejmě mu zapomněla říci, kolik může utratit a kolik má donést domů. Sto korun byly 

tenkrát dosti velké peníze. Ona si myslela, že se jen tak trochu povozí. Jedna jízda stála 

korunu. 

 Jenže! Buď se mu to tak zalíbilo, myslím, že se 

houpali i všichni kamarádi, nevím, ale ze stovky 

brzy nezbylo nic. Nějací zvědové mezitím běželi 

k nám oznámit, že Olíšek utrácí. Jestli to 

skončilo výpraskem-to už si nepamatuji. 

 Dnes by psychologové řekli, že se u tohoto 

dítěte objevují první známky povahových rysů se 

sklony k marnotratnosti, svědčících o budoucím 

rozmařilém životě. 

 V tomto případě by se ale velice mýlili! 

N 
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Z našeho Olínka vyrostl solidní muž, spořivý, znající cenu peněz, a i když je má, ví, jak je 

nejlépe použít ve prospěch svůj i ostatních. 

 

PRÁZDNINY-VOLNÝ ČAS-TELEVIZE – aneb - čas nemá nikdy utíkat 

naprázdno! 

elé dva měsíce, to zní jako věčnost. Koupání, výlety na kole, stát v potoce po kolena ve 

vodě, stavět hráz z kamení a větví, jen aby byla hlubina. Tak to bylo něco! Léta byla 

horká, ovzduší nebylo poničené a čtvero ročních období fungovalo naprosto přesně. 

Opakuji se, ale je to tak. Náš oděv byl pro tento účel jednoduchý: modré trenýrky s gumičkou 

a tričko. Tak jsme proběhali celý čas.  

Rodiče nás nenechali jen lenošit, ale museli jsme si také přivydělat na kapesné. Tak třeba 

stavění panáků na polích. Ve starých filmech je to ještě někde vidět: poseklo se obilí, svázalo 

do snopů a ty se pak stavěly tak zajímavě, až z toho byl opravdu krásný panák. Obilí na poli 

vyschlo a vozilo se na mlácení. Na drnovickém státním statku jsme pak pracovali na sýpce; na 

půdách jsme přehazovali obilí a měli z toho víceméně zábavu.  

Brácha ještě chodil pomáhat mlátit k soukromníkům. Byla to šílená práce: stát u mlátičky, 

házet snopy nahoru, v prachu, špíně a hluku. Nejvíce se prý těšil na svačinu. Dostal velký 

krajíc chleba silně namazaný sádlem se škvarky a hrnek výborného mléka. To pak byla 

pochoutka a odměna!   

Moje vnoučata jezdí na bezvadný tábor. Neříká se tomu pionýrský jako za našich časů, ale 

v podstatě je to stejné: ráno rozcvička, potom výlety, táboráky, písničky, sport. Nic nového 

pod sluncem. Jeden rozdíl tam však je. Rodiče vezmou auto a v polovině turnusu přijedou za 

dětmi na návštěvu. Je to prostě takový rodičovský den, kdy pro ně děti připraví nějaký 

program a je veselo. 

Ne tak v letech mého mládí. Já jsem 

absolvovala pionýrský tábor dvakrát. Dnes 

na to vzpomínám ráda, ale tehdy mi bylo 

trochu smutno, a byla i nějaká slzička. 

Tábor trval tři týdny a člověk se musel umět 

nějak prosadit a získat kamarády.  

Tábor v Hodoníně za Kunštátem  mám 

v živé paměti. Pár let po válce ještě nesl 

stopy bývalého „lágru“ zajatců.  Každé ráno 

se vztyčovala a večer sundávala táborová 

vlajka a na to musel mít člověk pionýrský 

kroj s rudým šátkem na krku. Ten byl 

naprostou nezbytností. Však jsem taky 

slavnostně slibovala, když mi byl poprvé uvazován: „Já, mladý pionýr lidově demokratické 

republiky slibuji před svými druhy, že se budu učit a jednat tak, abych byl platným občanem 

své milované vlasti.“  

C 
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To všechno je minulost, ale taková byla doba, ať se nám to líbí, nebo ne.  

Druhý tábor byl v Osové Bitýšce, opět třítýdenní. Bydleli jsme na místním zámku, spali 

v komnatách a obědvali v zámeckých jídelnách. Krásně se tak devastovaly naše kulturní 

památky. Chtěla jsem se hrozně zalíbit vedoucí našeho oddílu, studentce Pedagogické fakulty, 

a podařilo se mi to, až když jsem vyhrála první místo v recitaci. Nebyl to pro mě žádný 

problém. Báseň Jana Nerudy jsem perfektně znala z hodin českého jazyka.  

Prostě, už tenkrát ve mně něco bylo! 

 

Bez televize si většina lidí v dnešní době vůbec nedovede představit život. Jsou ale i takoví, 

kteří tvrdí, že ji nepotřebují. Já sama mám tolik zájmů, a přesto televize k nim patří. 

 Bylo to perfektně načasované, že mě nerozptylovala během dětství. Možná bych byla 

chytřejší, měla větší rozhled, ale ono to tenkrát stačilo. 

 Koncem padesátých let už některé domácnosti v Drnovicích televizi měly. Přes den nebylo 

vysílání žádné a večer jsem se rozhodovala, ke komu se půjdu dívat. V televizi toho tenkrát 

k vidění moc nebylo a o půlnoci se končilo hymnou. Film, detektivka nebo kriminálka, to 

bylo jen v sobotu. V neděli něco lehkého, neutrálního, zřejmě proto, aby druhý den mohli 

všichni pracovat a nemysleli na blbosti. V pozdější době bývávaly nedělní seriály, které 

sledoval snad celý národ, a v pondělí, to bylo téma hovorů na pracovištích. 

  Co mě ale jako třináctiletou holku zajímalo, byl hokej. Když probíhalo mistrovství světa, 

 hluboce jsme to prožívali a chodili na televizi do místní fabriky. Seděli jsme na dřevěných 

lavicích jako v kině a fandili. Sovětský svaz, Kanada, Československo. Znala jsem všechny 

hráče jménem. Když Danda nebo Pantůček útočili na branku „ rusáků“, řvali jsme jako 

pominutí. 

 Náš první televizní přijímač měl značku „LOTOS“ a poněkud již větší obrazovku. 

 V jednom pořadu zpíval Matuška se Štědrým nový hit, Mám malý stan, a začali u toho i 

tancovat. To byl takový průlom, že jsem odvolala maminku z kuchyně, ať se rychle jde 

podívat. Do té doby totiž zpěváci stáli jako sochy a nehnuli brvou. To už ale začínala léta 

šedesátá a všechno dostávalo rychlý spád.  

To však je již jiná kapitola. 
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O PRAZE 

dyž se blížím ku Praze-v posledních létech divadelním autobusem předvádět se na prkna 

Dejvického divadla v Zelené ulici- jsem tak trochu ztracená, i když jsem dívka v Praze 

rozená a Vltavou křtěná. 

Reklamy, šílený provoz, zmatek. 

 Ne tak tehdy. 

Kam až sahá moje paměť, trávila jsem každé prázdniny v Praze, nejprve sama a později se 

svými sourozenci. Sestřička Dobruška tam také často pobývala, ale na rozdíl ode mne na to 

nevzpomíná ráda. Bylo jí smutno. Pražská teta byla velmi obětavá, ale také někdy přísná, a 

my venkovské děti měly rády svoji svobodu. Štěstí bylo, že moje sestřenice Alena byla jen o 

tři roky starší a já se od ní ledacos naučila. Byly to nové písničky, které právě „frčely“, 

oblečení, které se vyrovnalo tomu západnímu, jen se velmi těžce shánělo. Ještěže že teta 

uměla šít, a tak jsem se domů často vracela s novým oblečením anebo alespoň poděděným po 

Aleně. 

  

Teta BERTA, o hodně let starší sestra mého tatínka, se odstěhovala z Blanska se svým 

manželem a synem Mirkem ještě před válkou do Prahy. Tam se pak narodila Alenka. Bydleli 

postupně v několika bytech, ale já nejvíce pamatuji krásný slunný velký byt dole v Dejvicích. 

Do Prahy mě vozil tatínek a nechali mě tam třeba celý měsíc.  

To jsem ještě nechodila do školy a mám mlhavé vzpomínky, že jsem si tak trochu občas 

poplakala.  

Dnes oceňuji tetu i strýce, kterým vůbec nevadilo starat se o děti svého bratra a švagra, chtěli 

mu pomoci a měli ho rádi. 

 Asi tak v deseti letech jsem začala cestovat sama. Oblékla jsem si to nejlepší, co jsem měla, 

v tašce „piclého“ králíka a čerstvá vajíčka od našich slepic. Maminka mě posadila ve Skalici 

do rychlíku a v Praze na Hlavním nádraží na mě čekala teta Berta.  

První dny po příjezdu jsem se vždycky chvíli styděla. Až jsem se trochu otrkala, byly jsme 

s Alenou velké kamarádky; já k ní vzhlížela, protože její život pražský byl přece jen odlišný 

od toho našeho. Chvíli mi také trvalo, než jsem přestala mluvit moravsky, a po příjezdu domů 

tomu bylo zase naopak. Dlouho jsem natahovala „helé podívéj.“  

I průpovídkami a bonmoty jsem oslňovala svoje spolužáky. Tak třeba: „To mě baví, ale 

nezajímá.“ Úžasné! Typicky puberťácké té doby. 

Postupně jsem začala poznávat Prahu. Chodili jsme do Zoologické zahrady, koupat se do 

Šárky anebo jen tak u břehů Vltavy, obdivovali jsme Pražský hrad, navštěvovali kina, divadla 

a cirkusy. Ráda jsem jezdila tramvají a cesta na Václavák trvala někdy celou hodinu. 

Nevadilo mi to. Sledovala jsem lidi, průvodčího, který štípal lístky a na každé stanici 

zazvonil. Tramvaje měly otevřené plošiny a dalo se z nich vyskakovat i naskakovat za jízdy. 

Na Václavském náměstí jsme prošli nějaké obchody, zašli do kina ČAS, kde běžely neustále 

dokola krátké filmy, dali si mraženou Polárku, chlebíček v bufetu KORUNA a opět zpátky do 

Dejvic. 

Aniž jsem si to tenkrát uvědomovala, stýkala jsem se s člověkem, kterého zná i generace 

dnešních dětí, protože čte jeho knihy. Na jedné chodbě s mými příbuznými bydleli 

K 
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SEKOROVI. Chodila jsem tam na návštěvu, mohla si u nich hrát, prohlížet různé věci, ale 

nevěděla jsem, že je to ten slavný pan spisovatel Ondřej Sekora, autor Ferdy mravence a 

spousty jiných příběhů. On si se mnou hodně povídal, vyptával se, nechal si přinést Aleniny 

panenky, kočárky a podle toho maloval obrázky do připravované knihy. Tu jsem pak dostala, 

podepsanou samým autorem. Jmenovala se „Na dvoře si děti hrály“. Jsem tam krásně 

vymalovaná panem Sekorou a jen já vím, že jsem to já! 

Jednou jsem také absolvovala výlet s tetou a paní Sekorovou někam za Prahu, kde měl pan 

spisovatel chatu. Moc si z toho nepamatuji, jen to, že si dvě paní prohlížely zahrádku, 

povídaly u kafe a já musela poslouchat. Docela dost mě to nudilo a nebavilo; no, byla jsem 

dítě a toužila po společnosti svých vrstevníků.  

Z dejvického bytu bylo vidět na velké prostranství, kde se každoročně konala Matějská pouť. 

To se nám moc líbilo. Později se pouť přestěhovala na Výstaviště a na místě původním se 

postavily vysokoškolské objekty. Jsou tam dodnes. 

Zábavná příhoda se týká OPĚT, A ZASE mého bratra. Jak jinak! Teta Berta měla trochu jiný 

jídelníček než naše maminka, a nám tak ledacos nechutnalo. Strašně moc nám vnucovala 

ŽERVÉ. Říkala to vždycky tak vznešeně, že jsme mysleli, že je to ta nejlepší pochoutka na 

světě. Byl to ale nějaký upravený tvaroh a my jej z duše nenáviděli. Jednoho dne to Olda už 

psychicky nezvládl a celé slavné ŽERVÉ nacpal tajně ke květinám na parapetu okna. No, 

samozřejmě že se na to přišlo! To jsme si pak museli vyslechnout, jak jsme nevděční; teta 

zdravou výživu a my květináč. Kdo ví, možná tenkrát kytky lépe 

rostly! 

Stále se mi vybavují nové a nové zážitky. Tak například kdo třeba 

viděl Klementa Gottwalda, prvního dělnického prezidenta, jak se mu 

tehdy říkalo? Já. 

Bylo to asi v roce 1957, kdy jsme se šli s tetou podívat do Mauzolea 

na hoře Vítkově. 

Dopoledne, Alena ve škole, nikdo z návštěvníků tam nebyl, jen my 

dvě s tetou jsme si prohlížely Klementa. Vidím to jako dnes, ale nic 

to ve mně nezanechalo. O pár let jsem byla v Moskvě, dívala se na 

Lenina a opět nic! Asi jsem cynik a ani o tom nevím. 

Moji příbuzní se později přestěhovali do jiného bytu, opět 

v Dejvicích, nahoru do vilové čtvrti, odkud byl nádherný rozhled 

dolů na Prahu, řeku Vltavu, hotel Internacionál a stadion Juliska. To 

už jsem ale byla trochu starší, přestaly jsme s Alenou chodit po 

památkách a spíše se věnovaly pražským kavárnám. Tehdy 

nejoblíbenější v šedesátých letech, kavárna VLTAVA, byla líheň pěveckých talentů. 

Tancovala jsem za zpěvu Waldemara Matušky i Karla Gotta, kterého nikdo moc neznal, který 

ve dne pracoval v továrně a večer zpíval. Dlouho nemohl prorazit, a ani na konkurzech se 

nelíbil jeho hlas.  

No prosím, a již tolik let je stálicí našeho pěveckého nebe a dovede to rozbalit i ve svých 

sedmdesáti letech. Prostě náš Kája! 
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PRAHA ve mně zanechala krásné vzpomínky. Však jsem si kdysi dala předsevzetí, že jednou 

tam budu žít; připadalo mi to ohromně dobrodružné a fascinující. Nic z toho se však 

neuskutečnilo a jsem tomu ráda. 

Dnes většina lidí utíká bydlet mimo Prahu, staví si domy v okolí a jezdí do Prahy pouze za 

prací. Já tam také stále jezdím, sice jen jako návštěvník, ale přesto jsem určitým způsobem 

s tímto hlavním městem tak nějak zvláštně a krásně svázaná. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Matějská pouť v Praze 

Zleva: Liba, Olin, Alena 

Praha 

Zleva: Olin, Liba, Dobruška, Alena 
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DIVADLO- aneb nikdy neříkej nikdy! 

 

Motto: Važte slova- a vězte, že skutečné divadlo i život je váží. – Jiří Polášek 

 

e čtrnácti letech mi byla nabídnuta první role v životě. Do té doby jsem sice recitovala 

na různých besídkách, hrála v nějakých scénkách, ale tohle už bylo o něčem jiném. Pan 

Štěpánek, přes den výborný zahradník, se večer měnil v přísného pana režiséra 

drnovického souboru. Dostal tenkrát dobrý nápad, začít pracovat s mladými lidmi a 

nastudovat nějakou pohádku. Jmenovala se: „Zkoušky čerta Belínka“, a já tedy měla tu 

vytouženou roli zlé princezny. 

Slečna Slávka, výborná herečka z dospělého souboru, mi hrála služku; maminka a paní 

učitelka Josefa chodily napovídat. Bratr byl už protřelý divadelník a už se někde zmiňuji, že 

byl hvězdou ve školních představeních v Lysicích a později i na „dvanáctiletce“- dnešním 

gymnáziu v Boskovicích. Já jsem se pak také až v deváté třídě konečně dočkala! Ve školním 

představení jsem dostala krásnou roli květinky Pampelišky, která čeká v podzemí na jaro a 

krátí si dlouhou chvíli sváděním krtka. Po představení mě nějaký dospělý divadelník 

pochválil, a že prý to byl, a on vyslovil to slovo, „profesionální“ výkon. To je, co?  

A tak jsem již tenkrát pochopila, že dřina, která tomu předchází, stojí zato; pro chvíli potlesku 

a nějakou tu pochvalu. 

Na střední škole ve Svitavách jsem opět rychle získávala hlavní role ve školním souboru a 

zaskakovala i v divadle, které tenkrát bylo na špičce; vyhrávalo soutěže a jezdilo na Jiráskův 

Hronov. To je pro divadelníka- amatéra vlastně to nejvíce, čeho může dosáhnout. Tam jsou 

nominovány opravdu ty nejlepší soubory v republice. Já sama jsem se zúčastnila poprvé až 

v roce 1986, ale to předbíhám. 

Do Drnovic jsem se ze střední školy vracela jen na víkendy, ale přesto jsem hrála dál. Třeba 

role dohazovačky Frosiny v Moliérově Lakomci nebo čarodějnice v pohádkách- to byla moje 

parketa. 

Nyní ale vybočím z let, o kterých je hlavně toto veškeré psaní, a jen letmo se zmíním o dalším 

vývoji na prknech, která znamenají svět. 

Velká, dlouhá pauza, a pak začátek sedmdesátých let až v Blansku. Nejprve jsem hrála 

v jednom souboru, kde jsem měla hodně krásných rolí:  

Hlavní role Katty Harrisonové v Prolhané Katty, Mariana v Goldoniho Čtyři hrubiáni, paní 

Prismová  v Jak je důležité míti Filipa anebo role matky v Dykově Krysaři. 

 Poté jsem se nějakým zázrakem dostala do druhého souboru s režisérem Jiřím Poláškem.  

Tam se teprve dělalo to krásné a opravdové divadlo!  Hned první byla čtyř-role 

v Hrabalových Bambíni di Praga, pak Svatava v Podivném odpoledni dr Zvonka Burkeho, 

Synekura ve hře Osel a stín od Voskovce a Wericha, paní O´ Neilová ve hře Vstupte od Neila 

Simona a další a další.  

Na Jiráskův Hronov jsme byli nominováni za Jihomoravský kraj, a to se hrou Jiřího Suchého 

Hra na Dr. Johanna Fausta. Tam jsem si zahrála Lotte-herečku a rovněž hvězdu. Podařené 

představení- výborné herecké, pěvecké i taneční výkony!  

V 
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Na hronovském jevišti jsme se vyřádili potom ještě několikrát. Bylo to třeba se hrou Příliš 

horká lázeň od Majakovského nebo Voltairovým Candide.  

 Spousta dalších festivalů, cestování po vlastech českých i slovenských a výborní kamarádi. 

Divadlo se dělá nejen pro seberealizaci, ale také proto, že je člověk obklopen bezvadnými 

lidmi, kterým jde o stejnou věc a je jim spolu dobře. 

 Nemohu se nezmínit o panu režisérovi Poláškovi. Mám schovány všechny jeho písemné 

připomínky k roli během zkouškového období. On totiž po zkoušce nešel spát jako my, ale 

přemýšlel, a taky se trochu trápil, když to nebylo ještě to ono.  

Na první zkoušce měl již perfektní představu o celé hře, o každé postavě, o scéně, v hlavě měl 

jako výtvarník představu o divadelním plakátu a programu. Mimochodem, vždycky to byla 

umělecká díla.  

Chtěl, abychom se na jevišti s ostatními partnery poslouchali a nehráli jen každý sám za sebe, 

jak to u některých amatérů bývá. Teď jsem tady já, a tak se dívejte! Souhra je velmi důležitá a 

pak, takový slovní ping-pong mezi herci, to je paráda. 

 Když jsem při zkoušce mrkla okem z jeviště do sálu a viděla jeho přivřené oči a slastný 

úsměv, věděla jsem, že „ pro tentokrát dobrý“. Někdy jsme ho dokázali i rozesmát, a to se pak 

ten hurónský řev rozléhal po celém prázdném sále. V jedné z písemných připomínek se 

podepsal: „ Váš víc starý, než dobrý Jiří Polášek.“  

Ne, ne, pane Polášku!  Více dobrý!  

I moje dcera byla vtažena do této společnosti; hraje, zpívá a tancuje. Sešly jsme se na jevišti 

vícekrát a nedávno si zahrály i v Praze v Dejvickém divadle. Ona mladou herečku Irene a já 

inspicientku Madge v inscenaci R. Harwooda- Garderobiér. Už jsem překročila šestou desítku 

svého věku a trému mám na jevišti stále velkou, ne-li větší.  

Když ovšem pan režisér řekne, klidně ze sebe udělám 

blázna- jen když to prospěje roli. 

 Po Praze ještě následoval divadelní festival - Napajedla 

2010, kde mě porota docela chválila. Nebylo to 

nepříjemné. Za nějakou dobu přišel poštou diplom, kde 

mi udělují cenu za roli MADGE, cenu za ženský 

herecký výkon ve vedlejší roli. 

Tak tedy více méně na závěr mého působení u divadla 

docela pěkná, velká tečka. Ne? Co říkáte? 

ALE-stejně jsem zvědavá, co má pan Polášek příští rok 

za lubem! 
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Jiří Suchý – Dr. Johann Faust 

 



53 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Prolhaná Ketty 

Podivné odpoledne dr. Zvonka Burkeho 
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Osel a Stín 

Vstupte! 
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LIDIČKY Z DRNOVIC 

 

do viděl film Vojtěcha Jasného „Všichni dobří rodáci“, přesně tak si pamatuji Drnovice 

padesátých let. Bylo zde také několik soukromě hospodařících  zemědělců, kteří 

pracovali na svém a nikdy pozemky neodevzdali ve prospěch kolektivizace. Odevzdávat 

ovšem museli část svých produktů. V této kapitole chci psát o lidech, kteří takto pracovali, a 

já jako dítě jsem je ještě zažila: soukromníky a živnostníky, nežli museli být všichni 

organizováni  pod hlavičkou národního výboru. 

 

SLÁVKA byla výborná švadlena, mající vkus a z jejích rukou vycházely precizně 

vypracované šaty, široko daleko se o ní vědělo, prostě „ klasa“. A tak jak v Praze hvězdy 

filmového nebe šily u Podolské, v našem okolí „se šilo“ u Slávky. 

Paní PAVLŮ také šila. Bez zkoušek, levně (znala mé míry), šaty byly za pár dní hotové a já 

mohla jít každý týden v nových tancovat. Abych to ještě upřesnila. V konfekci se nedalo nic 

pořádného koupit, a když ano, bylo to drahé. Zajímavé je, že i když reklama nefungovala a 

módní časopisy se vozily jen z ciziny, přesto se šilo podle módy. Ono se to tak nějak šířilo 

samo! Z Prahy jsem si přivezla nápady, to, co jsem okoukala na ulici, a tak jsem to chtěla ušít. 

Kalhoty, kabáty, obleky- to se chodilo k panu HLADKÉMU. Vybavuji si, jak stojím na židli, 

on měří a měří v místnosti plné látek, které si zákazníci přinesli a těžce někde sehnali. Jeho 

chování bylo takové nějaké zvláštní a až po letech jsem přišla na to, proč se nikdy neoženil, 

neměl děti, ale uměl šít!  Dnes by se mu žilo lépe, ale tehdy musel svou orientaci skrývat, 

jelikož to bylo trestné.  

Maminka se pravidelně „zkrášlovala“ u holiče, a to byl pan HOLAS. 

Jedna místnost, kde se dámám prováděly trvalé ondulace, a kam se pánové chodili pravidelně 

stříhat, a hlavně, dvakrát do týdne oholit svou tvář. Já seděla na lavičce, čekala, až na mě 

přijde řada na ostříhání, přehlédla několik namydlených pánů, na něž si pan holič brousil 

břitvu, a přitom vyslechla pár posledních klepů. Ty mě docela zajímaly. Dělala jsem, že jako 

nic, ale stejně jsem do sebe všechno vstřebávala. Mysleli si, že malé dítě nic nevnímá, ale 

mýlili se. I v těch náznacích jsem pochopila, kdo s kým. Pan Holas byl rtuťovitý človíček, 

typický „ náš zákazník, náš pán, všechno vyslechnu, dál nepovím“. Také to má něco do sebe. 

Dnes se každý chlap přejede strojkem a hotovo. Tenkrát to byla společenská záležitost. 

Každý den se chodilo do dědiny nakupovat; co kdyby přivezli zrovna něco zajímavého, než 

jen chleba, mléko nebo rohlíky. Po cestě jsem nemohla minout kovárnu pana VORLÍČKA a 

vedle ševcovnu pana PEŠKA. Kovárna byla stále otevřena do ulice a mě přímo fascinovalo, 

co se děje uvnitř. Pan Vorlíček kul žhavé železo velikou palicí a pak šup s tím do vody! 

Zasyčelo to, dostalo to jiný tvar a zase nanovo. Nejvíc mě bylo líto koní, kteří stáli na dvoře a 

čekali na podkovy. 

Naproti tomu u Pešků celá místnost voněla kůží. Odnesla jsem tam  několik párů bot celé 

rodiny, ty se podrazily a byly opět jako nové. Sloužily zase celou další sezónu. 
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MADAME DE KNOPP- paní, opředená tajemstvím. Její vila, kterou obývala s dcerou a jejím 

manželem, stojí pod lesem dodnes. Když jedu kolem, jímá mě určitá nostalgie, ale chuť 

zastavit nemám. Paní de Knopp, která má hrob na drnovickém hřbitově, měla zajímavý život.  

Původem Češka pracovala v I. světové válce jako dobrovolná zdravotnice někde ve 

vojenském lazaretu.   

 Scéna jako z filmu. Stará se o raněného vojáka, který se do ní zamiluje a vezme si ji za ženu. 

V tomto případě je Belgičan, o mnoho let starší. Žijí spolu v Belgii, mají dceru Sylvii a po 

jeho smrti se vdova z nepochopitelných důvodů vrací do své rodné země, a to do 

socialistického Československa. Natolik byla ale chytrá, že si nechala i belgickou příslušnost. 

Brala tady jejich důchod, a to ji drželo nad vodou. Asi nebyla moc šťastná. Pamatuji si na 

několik okamžiků, kdy přiběhla k nám jen v županu, protože měla výstup se svým zetěm. Pak 

si vybavuji scénu, kdy prodávala tatínkovi nějakou textilní látku a zkoušeli její kvalitu hořící 

zápalkou; to prý se pozná, zda je to čistá vlna.  

Každý rok se zastavím u hrobu paní de Knopp. Nikdo se o něj nestará, a tak položím i 

kytičku. Po smrti Madame se její dcera Sylva vystěhovala s manželem i dcerou zpět do 

Belgie.  

Po mnoha a mnoha letech je navštívil náš tatínek, který měl cestu kolem Bruselu. Byli prý tak 

šťastní, když si mohli popovídat o Drnovicích a starých časech. 

 

BOROVIČKOVI – jak já s přibývajícími léty miluji tu starou, klidnou dobu předminulého 

století! Všechno mělo svůj řád a to přetrvávalo chtíc nechtíc i do začátků socialistického 

života. Nejde to tak rychle všechno změnit a lidi převychovat! 

 Pan Borovička byl hodinář. Měli dům na rozcestí a já tam moc ráda chodila. Zaťukala jsem, 

on otevřel dveře do své svatyně, já si sedla a pozorovala ho při práci. Vůbec jsem mu tam 

nepřekážela. Dal si jakési kukátko na oko a jal se studovat strojek hodin, který měl opravit. 

Celá stěna místnosti byla ověšena hodinami všeho druhu a každou chvíli se ozývalo bimbání 

anebo kukání. Bylo to velmi vzrušující!  

Borovičkovi neměli děti. Když jsem já pak rodila své první dítě, paní Borovičková říkala mé 

mamince, jak moc na mě musela myslet. Sama prý sice netuší, jak to chodí, ale vidí to u 

svých koz, které chová, a že to vůbec není jednoduchá záležitost, přivést živého tvora na svět.  

 

VICHTOVI – to byla, a již zase je, hrnčířská a keramická tradice. Chodila jsem k nim 

přehrávat na klavír do parádního pokoje, kde byla velká zima. Ruce mi mrzly, ale paní 

Vichtová mi to pak vynahradila; uvařila čaj a učila mě hrát karty. Já pochopila jen jednu hru a 

tu nyní hraji s vnoučaty. Jmenuje se zamrzlík.  

Kdykoliv jsem přecházela přes jejich velký dvůr, nakukovala jsem přes skla do opuštěných 

místností, kde byly dříve hrnčířské dílny. Měli ještě tenkrát nějaké přebytky a postupně je 

rozprodávali sousedům a známým. I my měli doma různé keramické soupravy, vázy a hlavně 

užitkové nádoby. Nedaleký Kunštát byl mekkou keramiky a i při znárodnění se tam dělaly 

nádherné věci. Soupravy se ponejvíce vyvážely do ciziny a na domácím trhu se sháněly pod 

pultem.  

Dnes je vše tak, jak má být. 
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U Vichtů všechno obnoveno, jejich syn, který vystudoval známou keramickou školu 

v Bechyni, jde ve šlépějích svého otce a i další generace se tomuto oboru věnují. 

 A tak: konec dobrý- všechno dobré!  

PODZIM- září, na léto jde stáří 

bdobí, kdy se na vesnici po horkém létě všechno dává do pohybu.  Začínala příprava na 

zimu. A to byly zimy! Hlavně se muselo zabezpečit velké množství paliva. Když jdu 

dnes lesem, zakopávám o suché větve a boty kloužou po kvantu šišek, říkám si, jak je 

možné, že dříve byly lesy jako vymetené. Každá větvička se hodila na topení. V dnešní době 

by nikdo nejezdil s vozíkem na chrastí.  

Dále bylo potřebí zpracovat veškerou úrodu, ovoce, zeleninu, následovalo vybírání brambor a 

vaření povidel ze švestek. To byl pro nás děti velký zážitek. Každý den někdo vybíral 

brambory a my už věděly a domlouvaly se. Možná jsme i trochu pomáhaly, ale hlavní náš 

záměr byl ohýnek nakonec, s pečením brambor v popelu. Dnes příliš nechápu, co nás na tom 

tak fascinovalo, ale bylo to tak. Tu atmosféru jsme milovaly. 

Ještě lepší  bylo vaření povidlí. Ve Třešních byl domeček, přizpůsobený tomuto účelu. My 

měly vyrobeny dřevěné lopatičky a již odpoledne sledovaly, kdo sváží švestky k povidlárně. 

Byl to dlouhodobý proces. Do velikánské nádoby se nasypaly švestky a pod tím se topilo. 

Švestky pouštěly šťávu a pak to houstlo a houstlo, míchalo se a míchalo velkými dřevěnými 

pádly a my čekaly, ulizovaly a byly v sedmém nebi. 

 

 

DUŠIČKY 

edávno jsem potkala svou známou a jako 

vždy se prohodilo pár slov o počasí. Já 

nemám ráda pozdní podzim. Babí léto, to 

ano! Je slunečno, sucho, modro a rostou houby.  

Ona mě ale překvapila. Jedna z mála lidí, kteří 

milují listopadový podzim. Když mi nadšeně líčila 

ty krásné mlhy a vůni tlejícího listí, něco mi to 

intenzivně začalo připomínat. Ano, doba Dušiček, 

dny vzpomínek na zesnulé. 

Tento zvyk se prý rozšířil do celé Evropy z Francie 

a byl přítomen již v keltské kultuře. My děti, které jsme ještě příliš nevěděly o smrti, bytí a 

žití, jsme toto období prožívaly více méně jako dobrodružství. 

Na hřbitově začínalo být rušno, každý si upravoval svoje hroby a objevovaly se i osoby nám 

neznámé. 

Drnovický kostelík se hřbitovem se nachází na kopečku a velice dobře ho bylo vidět z okna 

našeho domu. Byla jsem naštvaná na celý svět a hlavně na sebe, že nevidím, jak se Mikuláš 

spouští po zlaté niti dolů. To nám maminka tvrdila, když jsme stáli u okna, oči si mohli 

vykoukat, a nic. 

O 

N 
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Při vchodu na hřbitov si každý musel všimnout desky, na níž byly fotografie těch, kteří 

zahynuli v I. světové válce. Když se ocitnete na jakémkoli hřbitůvku v naší republice, všude 

je najdete opravené a udržované. V každé vesnici totiž tehdy zahynulo za Rakousko mnoho 

mladých mužů. Děda Beneš, který ve válce bojoval, nám nikdy o tom nevyprávěl. Asi měl 

svůj důvod! 

Nejkrásnější byl hřbitov večer; všechny hroby osvícené, voněly chryzantémy, my běhali od 

jednoho hrobu ke druhému a sbírali nevyhořelé svíčky v kalíšku. Až jich bylo dost, vyráběli 

jsme si nové. Zalili jsme knot rozpuštěným voskem a čekali, až ztuhne. 

Dnes máme v rodině tradici, že každý rok o Dušičkách se všichni sourozenci na tomto 

hřbitově sejdeme. Projdeme se, zavzpomínáme na ty, které jsme znali, zapálíme svíčky u 

hrobu naší maminky a pak jedeme za tatínkem na hřbitov do Svitávky. Škoda, že nejsou 

spolu! 

A tak si říkám, že člověk se necítí ještě tak starý a osamělý, když se stále může s někým 

podělit o vzpomínky z mládí. 

  

 

VÁNOCE 

ak je možné, že dříve nebyla reklama jako již dnes od listopadu, žádné velké nákupy, a 

přesto ty Vánoce byly tak nádherné. Ono to má všechno něco do sebe. I ten konzumní život 

je napínavý; obchody se předhánějí, kdo vytvoří lepší předvánoční atmosféru, a kdyby na 

sůl nebylo, Vánoce musí být ve vší parádě! 

Jaké to bylo u nás? Těšení na Vánoce bylo spojeno s tajemstvím a téměř detektivním 

hledáním dárků. Nevím, proč jsme to dělali, když překvapení je tak příjemné! 

Na Štědrý den se nešetřilo uhlím. Zatopilo se ve všech místnostech a bylo útulně. Stromeček 

byl v ložnici a později jsme ho s Oldou strojili tak, aby to Dobruška neviděla. Byla malá a my 

jí chystali překvapení.  

Teplo, vůně cukroví a připravovaného jídla! Já měla na starost bramborový salát, a to jsem si 

fakt vychutnávala. Dělala jsem ho několik hodin. Prostě byl vánoční a musel být lepší, než 

kdy jindy. 

Večeřeli jsme v obývacím pokoji u kulatého stolu a už jsme se nemohli dočkat. Vždycky to 

byly dárky dosti praktické; svetry, rukavice, šály, tepláky, ale přesto se tam našla knížka, 

památníček nebo moje první manikúra.  Mamince jsme kupovali šeříkové mýdlo a Živé květy- 

to byla voňavka. Když jsem jednou dostala lyže, druhý den už jsem je zkoušela u 

Bělehrádkových na stráni. Mimochodem, nedávno jsem do těchto míst zavítala a na té stráni 

je plno nových rodinných domků.  

 

 

J 
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Až jsme byli starší, chodili jsme s Oli do kostela na ranní mši. Nechali jsme se brzy vzbudit, 

pořádně se oblékli a šli. Byl to pro nás zážitek pochodovat za tmy dědinou až ke kostelíku. 

Jednu dobu jsem dokonce zpívala i sólo „ na khóru“.  

To si paní Jašková zvala domů pár dětí, které uměly zpívat, a nacvičila s nimi koledy, a já 

potom na Boží hod ráno v kostele pěla „ V Betleémě, ve chleévě, ležíí tam na seéně.“ Pára mi 

šla od pusy, nohy zábly, ale zpívala jsem jako o život. 

Jednou dostala naše mladší sestra Dobruška pod stromeček knížku „Kocour Mikeš“ od Josefa 

Lady. Maminka jí potom četla každý večer jednu kapitolu a poslouchali jsme i my s bráchou, 

i když jsme už byli dost staří na takovou četbu.  

Dnes, když vidím někde útržky z Mikeše nebo Ladovy obrázky, nemohu si nevzpomenout na 

ty chvíle, které se staly krásnými až po letech. 

Nejsmutnější Vánoce však byly ty první bez maminky. Zemřela v listopadu a já po ní 

převzala štafetu. Snažila jsem se udělat všechno jako ona. S Dobruškou jsme napekly několik 

druhů cukroví a na Štědrý den připravily vše tak, jak má být. Tatínek pomáhal. Vzpomínali 

jsme na Olínka, co on tam asi na té vojně bude večeřet! 

 K večeru se otevřou dveře a tam stojí vojáček, náš brácha. Za dobré výsledky dostal na 

poslední chvíli propustku. To bylo radosti! 

Šli jsme všichni na hřbitov za maminkou a pak, pak šel život dál. Ty každodenní starosti o 

někoho jiného přebíjí ten žal, který nelze snášet dlouho. Jde to tak „cik cak“, od smutku po 

klid, až nakonec ten klid převládne.  
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Libuše Benešová-Münsterová se synem Liborem 

 

…s dcerou Lucií 
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Rodinný fotbalový zápas při 

příležitosti 80. nar. A. Beneše   

 

Alois Beneš a jeho pravnuk Filip 
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O AUTORCE- PODRUHÉ 

trašně nerada jsem chodila po obědě spávat. Bylo mi pět let, zdálo se mi, že už jsem na to 

velká a hlavně, že něco zajímavého mi někde jinde uteče.  

Rodiče dělali, co mohli. Pamatuji dílnu plnou malířek, které na mě také ledacos zkoušely. 

Jedna z verzí byla: „Jedou kolem domu cikáni ve voze a vezmou si tě s sebou!“ 

Vykoukla jsem z okna, dlouze pátrala a pak s klidem a v pohodě pravila: „NÉŠÓ TADY“.  

Tato věta se dosti často opakuje v naší rodině, pokud si moji sourozenci chtějí ze mne udělat 

legraci. 

Někdy mi vnučka před spaním říká: „Babi, vypravuj mi, jaké to bylo, když jsi byla malá.“  

Já se snažím, ale cítím, že to zní jaksi nějak divně. Z jejího dětského pohledu mám pocit, jako 

bych žila snad někde ve středověku.  

Každá generace má o sobě velké mínění; jsme ti nej-modernější, nej-světovější, a ono uplyne 

pár let a všechno je jinak. 

Jednou i ona bude povídat svým vnoučatům, která se budou divit, co to ta babička dělala za 

předpotopní věci v roce 2010. 

Je to tedy koloběh života a každý si prožije v úseku, který je mu vymezen, to svoje. Částečně 

nám ho snad mohou ovlivnit okolnosti, ale jinak, jinak každý má život takový, jaký si ho 

udělá. 

 

 

S 
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Doslov 

Maminka Jarmila Benešová zemřela mladá, ve svých 45 letech, poznala jen jedno svoje 

vnouče Liborka a všichni na ni s láskou vzpomínáme dodnes. 

Tatínek Alois Beneš se podruhé oženil s mladší ženou, žili spolu přes dvacet let, ale ona pak 

zemřela dříve než on. Po její smrti se přestěhoval do Blanska, v pokročilém věku stále 

pracoval, překládal a učil němčinu, cestoval a zemřel v 87 letech. 

Sestra Dobromila žije v Brně. V jedné škole nedaleko svého bydliště pracuje jako 

šéfkuchařka, bere své povolání velmi zodpovědně a je šťastná v kruhu své rodiny, kterou tvoří 

manžel Tonda, dva synové, snachy a čtyři vnuci. 

Bratr Oldřich žije Brně se svou ženou Evou. Po revoluci si založil firmu- práce ho baví, mají 

mnoho přátel, hodně cestují po celém světě a užívají si života. Od syna Jiřího nemají zatím 

žádná vnoučata, ale kdo ví? 

 

Alena, pražská sestřenice, žije se svým mužem Pepou, dcerou Alenou a její rodinou 

v rodinném domě za Prahou. Jsou šťastní. 

 

Alena, kamarádka z dětství, žije v Brně, je vdova a hodně často jezdí do Drnovic, kde má 

chalupu a rodinu svého bratra. 

 

Libuše Münsterová- Benešová žije se svým manželem Ladislavem v Blansku. Po ukončení 

práce ve zdravotnictví je stále aktivní. I po šestém křížku  na svých bedrech cvičí, hraje 

divadlo, schází se se svými přáteli, bývalými spolupracovníky, cestuje s vnoučaty k moři, 

putuje po horách, a už jen to, že sepsala vše, co jste snad přečetli, svědčí o tom, že to s ní ještě 

není tak špatné 

a 

ŽIVOT V KAŽDÉM VĚKU STOJÍ ZA TO!  
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